




3 دوشنبه -دوازدهم  تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4315
اقتصادی

 ضرورت برنامه فوری برای کنترل بازار اجاره
در حالی رییس اتحادیه مشاوران املاک می گوید حداکثر افزایش اجاره بها 7 تا 10 
درصد باید باشد، اما گزارش های میدانی حاکی از آن است که صاحب خانه ها تا 30 

و 40 درصد نیز قیمت اجاره را بالا برده اند. 
بازار اجاره مسکن هر سال از نخستین روزهای خرداد وارد فصل اوج جابه جایی ها 
می شود و بیشترین افزایش نرخ اجاره در این زمان اتفاق می افتد. امسال آغاز 
جابه جایی ها با آغاز ماه مبارک رمضان همراه بود که بررسی های میدانی نشان 
می دهد بازار خرید و فروش تحت تاثیر ماه رمضان تغییرات زیادی را نداشته، اما بازار 

اجاره تحرکات خود را شروع کرده است. 
به گفته مشاورین املاک پیش بینی می شود میزان افزایش اجاره بها در تابستان 
سال جاری بین 10 تا 15 درصد رقم بخورد و در مواردی خاص، شاید این رقم تا 20 
درصد نیز ارتقا یابد، اما گزارش های میدانی از بازار اجاره مسکن حاکی از آن است 
که قیمت های اجاره در این بازار بعد از ماه رمضان به اوج خود رسیده و مستاجران 
شاهد قیمت های نجومی از سوی مالکان هستند. طبق گزارش های میدانی، در حال 
حاضر قیمت های اجاره در بازار مسکن در بسیاری از مناطق بین 10 تا 20 درصد 
افزایش یافته؛ این در حالی است که برخی از مناطق تهران این رشد قیمتی به 40 

درصد نیز رسیده است.
در این شرایط، با این حال رییس اتحادیه مشاوران املاک، رشد اجاره بها در 
شهرهای بزرگ را طی سال جاری 7 تا 10 درصد پیش بینی کرده و تاکید دارد: 

ظرفیت افزایش اجاره بها در شهرهای کوچک وجود ندارد. 
همچنین طبق گفته حامد مظاهریان، معاون مسکنی وزیر راه و شهرسازی، 
اجاره بها در سال جاری همچنان زیر نرخ تورم عمومی حرکت خواهد کرد و نهایت 

افزایش اجاره در بازار مسکن 10 درصد خواهد بود
در حال حاضر یکی از عوامل تعیین کننده نرخ اجاره بها، قیمت تمام شده مسکن 
است که به دلیل تداوم رکود در این بازار در چند سال گذشته انتظار این بوده که 
نرخ اجاره نیز افزایش چندانی نداشته باشد، اما از طرف دیگر عدم توازن بین عرضه 
و تقاضا رقابتی را در بازار اجاره ایجاد کرده که موجب بالا رفتن نرخ ها خارج از عرف 

معمول شده است.
حسن محتشم، رییس انجمن انبوه سازان استان تهران در این خصوص می گوید: 
رکود ایجاد شده در بازار مسکن نقش موثری در افزایش قیمت اجاره دارد و در 
حال حاضر با توجه به انباشت تقاضا در این بخش، بسیاری از مالکان به سمت بازار 
اجاره کشیده می شوند. بر این اساس، میزان تقاضا در بازار اجاره خود یکی از دلایل 
اصلی برای افزایش قیمت به شمار می رود و به نظر می رسد که این رشد قیمتی 

بیش از نرخ تورم باشد.
به گفته یکی از مشاوران مسکن، در نقاط مرکزی پایتخت بیشترین میزان تقاضا 
برای اجاره مربوط به واحدهایی با متراژ بین 50 تا 80 متر است که همین تقاضای 
بالا خودبه خود موجب افزایش قیمت اجاره این واحدها می شود. به گفته این مشاور 
املاک، برخلاف سال های گذشته که موجران درخواست اجاره بیشتر نسبت به 
رهن کامل را داشتند، اما امسال به خاطر تصمیم برخی بانک ها برای پرداخت نرخ 

سود بیشتر به سپرده گذاران، درخواست رهن کامل رو به افزایش است. 
حامد مظاهریان، معاون وزیر راه و شهرسازی در این رابطه یکی از چالش های 
حال حاضر بازار اجاره بها را نرخ بالای بهره بانکی می داند و می گوید: به دلیل آنکه 
نرخ بهره بانکی در کشور ما بالا است، این وضعیت برای مالکان و مستاجران اختلال 
ایجاد می کند، زیرا عموما مالکان با انتظار سودآوری وارد بازار اجاره شده و در این 

وضعیت، نرخ سود بهره بانکی تعیین کننده می شود. 
در این میان، عامل دیگری که هر سال بر نرخ اجاره اثر گذار است، نرخ عمومی 
تورم است. در 4 سال گذشته نرخ تورم از حدود 40 درصد به حدود از 10 درصد 
رسیده است که این موضوع نقش مهمی در کنترل بازار اجاره داشته است. به گفته 
رئیس مشاوران املاک کشور، اگر کنترل تورم اتفاق نمی افتاد، اجاره بها به جای 

افزایش متوسط 10 درصدی حدود 40 درصد رشد را تجربه می کرد.
با توجه به این شرایط، برخی از کارشناسان معتقدند که دولت باید به تولید مسکن 
استیجاری اقدام کند تا گامی برای ایجاد فضایی رقابتی و کنترل اجاره بها باشد. در 
همین حال، راهکارهایی از جمله ایجاد اپراتورهای اجاره داری، ساماندهی بنگاه های 
مشاورین املاک، اصلاح نظام تعرفه گذاری مشاوران املاک، افزایش مدت اجاره بها 
از یک سال به 3 تا 5 سال، شناسنامه هوشمند املاک، تسریع در تکمیل و عرضه 
واحدهای مسکن مهر، اخد مالیات از خانه های خالی و... از سوی کارشناسان برای 

کنترل بازار اجاره مسکن پیشنهاد شده است.

یک مقام وزارت مسکن: 

طرح جداسازی وزارت راه و شهرسازی را
 به نفع اقتصاد ملی نمی بینم 

مدیرکل دفتر برنامه  ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: طرح 
تفکیک وزارت راه و شهرسازی نیازمند بررسی های بیشترکارشناسی است، زیرا در 

مقطع فعلی جدا سازی این وزارتخانه را به نفع اقتصاد ملی نمی بینم. 
»علی چگنی« افزود: ادغام وزارت های راه وترابری و وزارت مسکن وشهرسازی 
نیز ازابتدا بدون انجام بحث های کارشناسی و عجولانه انجام شد و زمانی که ادغام 

شدند، هزینه های زیادی به این دو وزارتخانه و کشور تحمیل شد.
وی با بیان اینکه امروز به مسایلی رسیدیم که ادغام آنها را مثبت تلقی و جداسازی 
این دو را به نفع وزارت راه و شهرسازی و اقتصاد کشور نمی دانیم، گفت: همانطوری 
که تفکیک آنها هزینه داشت، جداسازی آنها نیز هزینه زیادی دارد و این یک 

واقعیتی است که بر روی اجرای این طرح کار کارشناسی انجام نشده است.
مدیرکل دفتر برنامه  ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: به 
نظر باید این موضوع در یک دوره شش ماهه بار دیگر مورد بحث و بررسی های 
کارشناسی قرار گیرد تا در این خصوص تصمیم گیری شود، در این صورت منفعت 

بیشتری خواهیم داشت.
چگنی تصریح کرد: با وجود مسائل مهمی مانند تسهیل حمل و نقل، سکونت گاه 
ها، شهرهای ریل پایه و نحوه برقراری ارتباط آنها در شهرها و سایر نقاط کشور هم 

اکنون ما مخالف طرح جداسازی این وزارتخانه هستیم.
به گزارش ایرنا ، براساس لایحه پیشنهادی دولت با عنوان » اصلاح بخشی از 
ساختار دولت«، وزارت راه و ترابری هم مانند وزارت بازرگانی احیا می شود و دوباره 

وزارتخانه های مسکن و راه و ترابری از یکدیگر جدا می شوند.
در این لایحه دولت پیشنهاد تفکیک برخی وزارتخانه های فعلی و تشکیل چند 
وزارتخانه و سازمان جدید را مطرح کرده است که از جمله آن تشکیل مجدد وزارت 
راه و ترابری است. در این زمینه در ماده 2 لایحه اصلاح بخشی از ساختار دولت 
که از سوی معاونت پارلمانی ریاست جمهوری و با امضای روحانی چند روز پیش 
به مجلس شورای اسلامی تقدیم شده، آمده است: »به منظور تمرکز وظایف و 
ایجاد یکپارچگی و انسجام در حوزه راه و حمل  و نقل با تفکیک اهداف، ماموریت ها 
و وظایف مربوط به امور راه و حمل  و نقل از وزارت راه و شهرسازی، وزارت راه و 

ترابری تشکیل می شود.«
بر این اساس لایحه تفکیک سه وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی 
و ورزش و جوانان با دو فوریت در هیات دولت به تصویب رسیده و به مجلس شورای 

اسلامی ارسال شد اما مجلس یک فوریت آن را تصویب کرد.

رئیس اتاق ایران   مطرح کرد

انتقاد از سودهای 2 رقمی تسهیلات بانکی
رئیس اتاق ایران  گفت : با سودهای دو رقمی فعلی، تسهیلات بانکی فعلی، هیچ 
تولیدی که دارای عمق ساخت داخل بوده و متکی به خام فروشی نباشد، قادر به 

ادامه حیات نیست.
غلامحسین شافعی در بیست و پنجمین جلسه هیات نمایندگان اتاق ایران افزود: 
به دلیل نداشتن برنامه توسعه ای و عدم تصمیم گیری های به هنگام، شاهد انباشت 

سرمایه از بخش های تولیدی به بخش های مالی بودیم.
شافعی افزود: امروز فعالان اقتصادی سوال دارند که چرا با وجود اینکه ادعا می 
شود تورم تک رقمی داریم اما سود تسهیلات بانکی کاهش نمی یابد.وی با اشاره به 
لزوم کوچک سازی دولت گفت: باید با یک برنامه مدون می توان دولت از تصدی 
گری خارج و این امر را به تشکل های اقتصادی و مردمی منتقل کرد؛ در غیر این 

صورت ادغام یا انتزاع وزارتخانه ها هیچ نتیجه ای نخواهد داشت.
شافعی با تاکید بر لزوم بالا بردن سهم بخش خصوصی از اقتصاد و اجرای سیاست 
های اصل 44 قانون اساسی گفت: در بسیاری موارد شاهد این هستیم نه تنها 
مدیریت واحدهای دولتی به بخش خصوصی واگذار نشد، در برخی موارد حتی 
مالکیت منابع بخش خصوصی در اختیار دولت در آمد.وی با بیان اینکه توسعه 
اقتصادی و غلبه بر مشکلات نیازمند برنامه ریزی و تعیین سیاست های واقع 
بینانه است، افزود: در برخی موارد شاهد برنامه های ناهماهنگ و گاها متناقض 

دولت هستیم.
این مقام مسئول افزود: بخش خصوصی خواستار توجه به معیارهای خود برای 
تعیین وزیران دولت آینده است که وزرای اقتصادی کابینه باید هسته های مشاوره 

از بخش خصوصی را در کنار خود قرار دهند.

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ایران با خرید 
هواپیماهای جدید به عرصه رقابت هوانوردی در سطح 
جهان ورود پیدا می کند، گفت: تعجب می کنم که به 

جای تقدیر، اذهان را مشوش می کنند. 
عباس آخوندی که روز )یکشنبه( برای پاسخ به 
مشهد  مردم  نماینده  قدوسی  کریمی  جواد  سوال 
در مورد خرید هواپیماهای جدید ، به مجلس رفته 
است ، گفت: یکی از صنایعی که در جریان اعمال 
تحریم های ظالمانه بیشترین آسیب را دید، صنعت 
هوانوردی - چه زیرساخت ها، چه ناوبری و چه ناوگان 
کشور  بود.آخوندی گفت: ناوگان ما ناوگانی بسیار 
کهنه است؛ سن فرسودگی هواپیما در دنیا 24 سال 
است و میانگین سن ناوگان ایران چیزی حدود 23 
است؛ یعنی همه هواپیماها بر اساس استانداردهای 
بین المللی به فاصله یک سال از حیز انتفاع خارج می 
شوند.وی اضافه کرد: یکی از بزرگترین اقداماتی که 
صورت گرفت، اقدام برای خرید هواپیما بود که انجام 
شد؛ یکی از اقدامات شجاعانه که مورد تقدیر ملت 
ایران قرار گرفت و بسیاری از نمایندگان، وزارتخانه 
را مورد تشویق قرار دادند.آخوندی افزود: کل تعداد 
هواپیماهای بالای سال 2000 در ایران، هشت فروند 
است؛ بنابر این ما نیاز داریم که ناوگان هوانوردی ایران 
را نوسازی کنیم.وی گفت: بر اساس توافق برجام، 
سه قرارداد بزرگ با ایرباس، ایِ.تی.آر و بوئینگ امضا 
شد؛ قرارداد با ایرباس برای خرید 100 فروند هواپیما، 
فروند هواپیما و  برای خرید20  ایِ.تی.آر  با  قرارداد 
قرارداد با بوئینگ برای خرید 80 فرورند منعقد شد؛ 
این قراردادها عملیاتی شد و به دنبال آن سه فروند 

ایرباس و چهار فروند وارد کشور شد.
** تعهد دولت در این قرارداد صفر است

آخوندی اضافه کرد: این خریدها کلا بدون تعهد 
دولت صورت گرفته است؛ هیچ تعهدی برای دولت 
وجود ندارد؛  تعهد دولت در این زمینه صفر است؛ 
انجام شده است.وی  به ضمانت شرکت هما  صرفا 
ادامه داد: وقتی می گفتیم می خواهیم خریدی بدون 
حتی  دهیم،  انجام  مرکزی  بانک  و  دولت  ضمانت 
دوستان ما در دولت می گفتند اگر این کار انجام شود 
ما اسم خودمان را عوض می کنیم؛ کسی باور نداشت 
این کار انجام می شود ولی من به اعتبار ملت ایران در 
بازار جهانی اعتقاد داشتم. اعتقاد داشتم که این کار را 
بر اساس اعتماد بازار جهانی به ایران می توانیم انجام 
دهیم. بنابر این، این کار را در چنین شرایط سختی 

بدون تعهد دولت انجام دادیم.
وزیر راه و شهرسازی راجع به شفافیت این قراردادها 
گفت:همه مراحل خرید هواپیماها، مرحله به مرحله 
پیشرفت کار از طریق رسانه ها به ملت ایران اعلام 
می شد؛ ما از روز اول گفتیم 100 فروند ایرباس، 45 
فروند از خانواده 320، 39 فروند خانواده 330 و 16 

فروند خانواده 350 خرید کرده ایم.
** چرا اذهان را مشوق می کنید

وی اضافه کرد: اگر کسی همچین کاری را برای یک 
ملت انجام دهد حتما آن ملت از آن فرد تقدیر می 
کند؛ تعجب می کنم بجای تقدیر اینگونه سوال می 
کنید.آخوندی افزود: در دولت گذشته برای خرید 6 
فروند هواپیما »ایِ 320« توافق شده بود؛ هر فروند 
هواپیماهای ساخت 2012 به قیمت 55 میلیون دلار؛ 
ما همان هواپیما اما سال ساخت 2016 و 2017 را 
به قیمت 45 میلیون دلار خرید کرده ایم؛ یعنی هر 
فرودند هواپیما 10 میلیون دلار خریداری کردیم؛ 
بجای تقدیر و اینکه در این شرایط سخت و بحران، 
چنین خریدی کرده است، با طرح یک سری تردیدها 

فقط اذهان را مشوش می کنید.

وزیر راه و شهرسازی گفت: در شرایط تحریم، هر 
خرید 30 درصد حاشیه داشت؛ من از روز اول که 
با رئیس هیات مدیره ایرباس صحبت کردم، به او 
گفتم، من از شما یک خواسته دارم و آن اینکه به 
هیچ تماسی به جز مدیر عامل هما پاسخ ندهید؛ اگر 
هر کسی، از هر مقام و از هر مرجعی با شما تماس 
گرفت، حق ندارید پاسخ هیچ کس را بدهید؛ باید 
اقرارنامه ای به من بدهید که در جریان خرید به هیچ 
کس حتی یک سنت حق و حساب پرداخت نکردید.

آخوندی افزود: این خریدها باید برای همه خریدهای 
خارجی نمونه و الگو قرار بگیرد. ما در همه مراحل 
خرید، مرحله به مرحله موارد را به رئیس جمهوری 
گزارش می کردم؛ در خردادماه 95 گزارش کاملی 
برای رئیس مجلس ارسال کردم و عین آن را برای 
رهبر معظم انقلاب ارسال کردم.وی اضافه کرد: همه 
موارد قرارداد دانه به دانه در شواری اقتصاد بررسی 
اقتصادی و سپس تصویب شده و مجوز خرید داده 
است؛ اگر چنین خرید بزرگی به اندازه یک سر سوزنی 
در آن تردیدی بود، همه دستگاه نظارتی وزارتخانه و 
شرکت های تابعه را مورد بازخواست قرار داده بودند.

آخوندی این خریدها را شفاف، تمیز، افتخار آمیز و 
بدون تعهد دولت خواند و گفت: این خرید باید مورد 

تقدیر و تشکر قرار گیرد.
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به کریمی قدوسی در 
مورد اینکه از این هواپیماها در چه مسیرهایی استفاده 
می شود، گفت: در این خریدها همه فرودگاه های 
ایران که در آنها پرواز صورت نمی گیرد، مورد توجه 

قرار گرفتند.
اما  وی ادامه داد: ما 60 فرودگاه در کشور داریم 
انجام  فرودگاه   10 در  ایران  پروازهای  درصد   80
امکانات  ایران،  دست  دور  های  فرودگاه  شود؛  می 
پروازهای  و  هوانوردی  صنعت  به  مردم  دسترسی 
سالم را نداشتند؛ کاری که ما کردیم 20 هواپیمای 
ای تی آر برای پاسخگویی به فرودگاه های دور دست 
خریداری کردیم؛ برای فرودگاه هایی که مردم تا حالا 
طعم این سرویس را نچشیده اند؛ چطور می گوئید به 
این موضوع توجه نشده است؟ ما برد کوتاه، متوسط و 

بلند را در خریدهای خود در نظر گرفتیم.
وی گفت: از نظر جغرفیایی ما در منطقه ای قرار 
گرفته ایم که به زعم همه کارشناسان بین المللی، 
ایران می توانسته هاب منطقه ای صنعت هوانوردی 
شود؛ شما فکر می کنید با هواپیماهای 23 سال عمر 
می توانیم با هواپیماهای ترکیش ایرلاین، امارات و 

قطر رقابت کنیم؟ وقتی می خواهیم وارد این بازار 
شویم و می خواهیم جمهوری اسلامی در قد و قواره 
جمهوری اسلامی در بازار حضور پیدا کند و در همه 
بردهای کوتاه، متوسط و دور حضور داشته باشد باید 
اقدام بزرگ بکنیم؛ خرید چند هواپیمای دست دوم 
که هنوز وارد بهره برداری نشده باید وارد تعمیرات 

شود چه حسنی برای ایران دارد؟ 
آخوندی اضافه کرد: ما الان افتخار می کنیم که 
داریم به عرصه رقابت هوانوردی در سطح جهان ورود 
پیدا می کنیم؛ ما می توانیم ادعا کنیم که داریم می 
آییم و از موقعیت جغرافیایی خود استفاده می کنیم؛ 
به این خاطر است که همه بُردهای مختلف را در نظر 

گرفتیم.
وزیر راه و شهرسازی گفت: ما برای این خریدها همه 
جزئیات را در نظر گرفته ایم و با فعال کردن »هما« 
این انگیزه را در بخش خصوصی ایجاد کردیم که به 
نوسازی ناوگان خود ورود کنند؛ اگر می بینید شرکت 
های بخش خصوصی در نمایشگاه هوانوردی فرانسه 
قرارداد امضا می کند، به خاطراین است که می بیند 
الان باید رقابت کند؛ الان بجز هما، چهار شرکت دیگر 
سرمایه گذاری کرده اند و با بوئینگ و ایرباس قرارداد 

امضا کرده اند. 
با  ایر  ایران  با  وی اضافه کرد: الان می بینند که 
میانگین سن هواپیمایی 24 سال نیست بلکه باید با 
هواپیمایی ای رقابت کنند که هواپیماهایش نو می 
شود؛ راه حل نوسازی ناوگان هواپیمایی همین اقدامی 
است که ما انجام داده ایم؛ ما ایران ایر - که مادر 
صنعت هوانوردی است - را به جای این که بخواهیم 
مقتدر  شرکت  یک  به  بفروشیم  را  هایش  دارایی 
در کلاس جهانی تبدیل می کنیم و آن شرکت را 
وارد بازار می کنیم.آخوندی افزود: شرکتی که همه 
بیش  و همیشه  دارد  هواپیماهایش 24 سال عمر 
از 50 درصد هواپیماهایش باید در پارکینگ باشد، 
عرضه آن در بازار بورس چه حسنی دارد؟ چه کمکی 
به خریداران و چه کمکی به ملت ایران می کند. اتفاقا 
ما الگوی درست خصوصی سازی ارایه می کنیم؛ همه 
شرکت ها را باید اول بازسازی ساختاری کرد و بعد 
وارد بازار بورس کرد وگرنه شرکت پیر و فرتوت را 
وارد بورس کردن چه حسنی دارد؟وی گفت: اطمینان 
می دهم که همه مراحل قانونی طی شده است و 
همه مراجع قانونی تصویب کرده اند و ما می رویم که 
صنعت هوانوردی ایران در سطح جهان قدرت رقابت 

را پیدا کند.

پاسخ وزیر راه به کریمی قدوسی در مورد خرید هواپیماهای جدید 

تعجب می کنم به جای تقدیر،اذهان را مشوش می کنند  دست اندازهای پولی در سیاست های پولی
چالش های بانک مرکزی در مسیر اصلاحات پولی تنها معطوف به بخش ساماندهی 
موسسات غیرمجاز نیست؛از نرخ سود تا قفل شدگی منابع و نرخ ارز همگی بانک 
مرکزی را در تنگنای اقدامات اصلاحی می گذارد که عبور از آن در گرو تصویب دو 
لایحه اصلاحی است که در مجلس باقی مانده است.  علی دیواندری رئیس پژوهشکده 
پولی و بانکی یکی از دلایلی که بانک ها نمی توانند نرخ های پایین تری را به سپرده 
ها پرداخت کنند، کمبود نقدینگی و تنگنای اعتباری عنوان کرد. دوگانه بودن نرخ 
سود سپرده های بانکی، بین بانک های دولتی و نیمه دولتی، و بانکهای خصوصی 
و موسسات مالی اعتباری  موضوعی است که اعتراض های بسیاری را در سالهای 
اخیر به دنبال داشته و موجب قفل شدن منابع شده است.موضوعی که وزیر امور 
اقتصادی و دارایی هم خواستار اصلاح آن شده است. علی طیب نیا روز  شنبه در 
بیست و هفتمین همایش سالانه سیاست های پولی و ارزی از نرخ بالای سود بانکی 
ابراز گلایه کرده است.او گفته بود که نرخ سود در اقتصاد ایران به یک مانع مهم برای 
اشتغال و تولید است و خواستار برداشتن گام های عملی در جهت کاهش نرخ سود 
شده بود. موضوع دیگری که نظام بانکی ایران را تحت تاثیر گذاشته فعالیت غیربانکی 
موسسات غیرمجاز و تعاونی های اعتبار است که در سه دهه گذشته به قدرت بزرگ 
پولی در کشور تبدیل شده اند و  رقابت ناسالم و غیرمنصفانه ای را در بازار پولی کشور 
ایجاد کرده است.هرچند که بانک مرکزی در دو سال گذشته تلاش مضاعفی را برای 
ساماندهی این موسسات به کار گرفته اما بانک مرکزی هنوز تا ساماندهی کامل این 
بخش راه نسبتا طولانی در پیش دارد. برخی دیدگاهها تاکید دارد که بانک مرکزی 
برای اصلاحاتی که در برنامه دارد و اعمال انضباط پولی نیاز به ابزارهای قدرتمندتری 
دارد. ابزارهای که دخالت دیگر بخش ها را در تصمیمات بانک مرکزی کمتر کرده و 
این نهاد را در اجرای اصلاحات پولی قدرتمندتر کند.  اصلاحات پولی تنها نرخ سود و 

ارز نیست؛امور حاکمیتی است که به بانک مرکزی قدرت بیشتری می دهد.
استقلال بانک مرکزی شرط لازم و کافی

از یک دهه گذشته موضوع استقلال بانک مرکزی از سوی محافل کارشناسی به 
دولتها پیشنهاد شده است.این موضوع در دولت اصلاحات جدی شد ولی در دولتهای 
نهم و دهم کنار گذاشته شد.ناهماهنگی در سیاست های پولی سبب شد تا حجم 
قابل توجهی نقدینگی در 8 سال دولتهای نهم و دهم ایجاد شده و پایه پولی به شدت 
افزایش یابد.نتیجه این افزایش پایه پولی در پایان دولت دهم به تورم 40 درصدی 
تبدیل شد. در دولت یازدهم، اگرچه انضباط پولی حاکم شد،اما نقص قوانین و کاستی 
هایی که قانون پولی و بانکی داشت،سبب شد تا دولت تصمیم به اصلاح قانون پولی 
و بانکی بگیرد.لوایح دو قلوی اصلاح قانون پولی و بانکی و بانکداری از سوی دولت به 
مجلس رفت.با این حال چون این لایحه به آخر عمر مجلس نهم ارسال شد،بررسی 
آن نیمه کاره ماند. لایحه بانکداری با اصلاح 34 ماده و 29 تبصره و لایحه بانکداری 
در 10 فصل و 173 ماده تدوین شده است. تفکیک شورای پول و اعتبار به »هیات 
سیاست گذاری پولی و بانکی« و »هیات نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری«، 
شورای فقهی به عنوان یک رکن در بانک مرکزی و رئیس کل بانک به عنوان رکن 
دیگر آن و تغییرات عمده  در روش های تجهیز و تخصیص منابع بانکی از ویژگی های 
پیش نویس لوایح بانک مرکزی و بانکداری است. در قانون بانک های مرکزی عموماً 
امور حاکمیتی مرتبط به انتشار پول ملی، حفظ ارزش آن از طریق ایجاد و حفظ ثبات 
قیمت ها، تاسیس سازمان بانک مرکزی، سیاست گذاری پولی و نقش بانک مرکزی در 
تنظیم و نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری مورد توجه قرار می گیرد. کارشناسان 
می گویند، از آنجا که بانک مرکزی یک نهاد حاکمیتی و ملی با کارکردهایی مهم 
و تاثیرگذار بر ارزش پول ملی و حفظ ثبات بازارها و اقتصاد ملی هر کشوری است، 
لازم است ابعاد گوناگون استقلال، پاسخگویی و شفافیت آن به درستی تشریح شده و 

حدود وظایف و مسئولیت های آن در قانون به خوبی روشن شود.
لوایح مسکوت مانده

 انضباط مالی از جمله مسائلی است که از اهمیت بسیار بالایی در نحوه اداره 
بانکهای مرکزی برخوردار است.اگرچه بعد از روی کارآمدن دولت یازدهم، ضرورت 
آن مورد توجه جدی واقع شده و مهمترین تغییری که در نظام بانکی کشور طی 
این مدت به وجود آمده، عدم قرض گرفتن دولت از بانک مرکزی و انضباط مالی 
و پس از آن، جلوگیری از پرداخت های بی رویه و تلاش درجهت دادن تسهیلات 
به سوی تولید بوده اما اعمال مقررات بانکی سبب بروز اعتراض هایی نیز شده 
است. ساماندهی موسسات اعتباری بدون مجور و ساماندهی بازار غیر متشکل پولی 
همچنان با مقاومت های پیدا و پنهان روبروست. هنوز هم اقدامات اصلاحی دیگری 
لازم است تا بانک مرکزی بتواند نظام پولی کشور را با استانداردهای دنیا هماهنگ 
کند. توصیه کارشناسان اقتصادی برای تسریع این امر،اعمال مقرراتی مثل خروج 
بانکها از بنگاهداری، کاهش تعداد شعب، کاهش نرخ سود سپرده ها و تسهیل شرایط 
پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی بخش خصوصی واقعی است تا سهم خود را 
در اقتصاد و ایجاد اشتغال و رونق تولید و صادرات ایفا کنند. و این امر جز با تصوب 

لوایح اصلاحی که مسکوت مانده،امکان پذیر نیست.

به   )FATF( مالی  اقدام  ویژه  کارگروه  رای 
تمدید تعلیق اقدامات متقابل علیه ایران پیام 
روشنی برای تضمین توسعه روابط بانکی ایران 
در جامعه جهانی محسوب می شود و چراغ 
گذاران  سرمایه  اعتماد  افزایش  برای  سبزی 
سرمایه  های  فرصت  به  آنها  ورود  و  خارجی 

گذاری ایران است. 
کارگروه ویژه اقدام مالی یا همان FATF که با 
هدف ارائه راهکارهایی برای مقابله با پولشویی و 
تأمین مالی تروریسم تشکیل شده، از کشورهای 
با اجرای  تا  عضو و غیرعضو خود می خواهد 
دستورالعمل ها به رعایت استانداردها متعهد 
شود. رعایت این استانداردها می تواند علاوه بر 
ایجاد یکپارچگی در نظام بانکداری جهانی، از 
پولشویی و تامین مالی تروریسم پیشگیری کند. 
ویژه  )کارگروه   FATF به ایران  پیوستن  از 
اقدام مالی( نزدیک به یک سال می گذرد. در 
ابتدای عضویت ایران در این کارگروه بین المللی 
که برای مبارزه با پولشویی و تروریسم است، 
آن  ایجاد شد که منشا  زیادی  مخالفت های 
نگرانی عده ای از خودتحریمی ها بود بنابراین 
برای عضویت در این کارگروه شرط و شروطی 

هم گذاشته شد. 
این  به  پیوستن  های  مزیت  توضیح  با  اما 
کارگروه از تعداد مخالفان آن کاسته شد چرا که 
 FATF یکی از مهم ترین امتیازات پیوستن به
افراد اطمینان و اعتماد سیستم بانکی جهانی به 
نظام بانکداری ایران است که این خود زمینه 
افزایش ورود سرمایه گذاری خارجی به کشور 
به  که  عاملی  همان  یعنی  دهد  می  افزایش 

اشتغالزایی و خروج از رکود کمک می کند. 
اقدام  تعلیق  تمدید  به   FATF اینکه  حال 
متقابل علیه ایران رای داده است و این وضعیت 
ایران و  بانکی و مالی  می تواند توسعه روابط 

جامعه جهانی را تضمین کند. 
کارشناسان پولی و مالی معتقدند که با رای 
FATF، فرصتی پیش آمده است تا ایران بتواند 
حسن نیت خود را به نهادهای بین المللی نشان 
دهد و سلامت نظام بانکداری خود را به بدگمان 

های خارجی ثابت کند. 
** عضویت در FATF اعتماد به سیستم 

بانکی را افزایش می دهد 
به  پیوستن  های  مزیت  ترین  مهم  از  یکی 
تمام  که  است  این  مالی  اقدام  ویژه  کارگروه 
مراودات بانکی و اقتصادی ایران با سایر کشورها 
را تضمین می کند و به این معنا است که یک 
نهاد بین المللی که مورد قبول جامعه جهانی 
است سلامت عملکرد نظام بانکی ایران را تایید 
به  کارگروه  این  در  ایران  و عضویت  می کند 
که  است  ایران  بانکاری  نظام  سلامت  معنای 
از فیلترهای پولشویی و کنترل پول از محل 

معامله های ناسالم با موفقیت عبور کرده است. 
کارشناسان این حوزه می گویند: برای برقراری 
ارتباط با دنیا و حضور در اقتصاد جهانی باید تابع 
استانداردهای بین المللی بود که یکی از آنها 
اجرای مقررات حاکم بر نظام بانکداری است و 
با رعایت این استانداردها است که می توانیم 

حسن نیت خود را به دنیا اثبات کنیم. 
»سید بهاء الدین حسینی هاشمی« کارشناس 
پولی، بانکی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا با 
اشاره به رای FATF به تمدید تعلیق اقدامات 
علیه ایران اظهار داشت : این رای FATF به 
یک  در  توانسته  ایران  که  است  این  معنای 
سال گذشته تمام مقررات مربوط به موضوعات 
پولشویی و تخلفات مالی را رعایت کند. وی 
تاکید کرد: باید توجه داشته باشیم که الزامات 
FATF تنها شامل حال موسسات مالی و بانکی 
ایران نیست و تمام کشورها برای عضویت در 
کارگروه اقدام مالی باید تابع مقررات آن باشند و 
این استانداردها را اکثر کشورها رعایت می کنند. 
اینکه  بیان  با  بانکی  پولی،  کارشناس  این 
مقررات FATF برای مقابله با توزیع پول های 
سمی و کثیف حاصل از تبانی ها، معامله های 
غیر مجاز مانند فروش اسلحه و مواد مخدر و 
پولشویی ها است، ادامه داد: کارگروه اقدام مالی 
اصولی را در جریان اجرا دارد که برای کنترل پول 
های ناسالم در موسسات مالی است. حسینی 
هاشمی با بیان اینکه کشورهای متعددی ذینفع 
 FATF :این مقررات بین المللی هستند، گفت
به ایران مهلت یکساله ای داده بود که بتواند 
مقررات و استانداردهای بین المللی در این حوزه 
را به اجرا برساند و مطمئن شود که ایران متعهد 

به انجام این مقررات و الزامات است. وی افزود: 
خوشبختانه ایران توانست در مهلت داده شده 
حسن نیت خود را درباره مقابله با پولشویی و 
حسینی  دهد.  نشان  سمی  های  پول  توزیع 
هاشمی تاکید کرد: تمدید تعلیق اقدامات علیه 
ایران یک پیام روشن دارد و این است که ایران 
توانسته در جهت سالم سازی محیط بانکی گام 
های بلند و محکم بردارد. از سوی دیگر رعایت 
الزامات کارگروه اقدام مالی می تواند برای قوه 
قضایی کشور فرصتی را ایجاد کند که توزیع و 
جریان پول ها در محیط بانکی را کنترل کند 
و در نهایت به افزایش امنیت داخلی منجر می 
به  اشاره  با  بانکی  پولی،  کارشناس  این  شود. 
همزمانی تلاش سنای امریکا برای وضع تحریم 
های جدید علیه ایران و رای FATF به تمدید 
تعلیق اقدامات متقابل علیه ایران، گفت: سنای 
امریکا تلاش دارد که تحریم های نظامی علیه 
ایران وضع کند و در این مدت هم محیط بانکی 
ایران بهانه ای به دست امریکایی ها نداده است 
اعمال  تحریم جدیدی  آن  علیه  بخواهند  که 
کنند. وی با تاکید بر اینکه این رای کارگروه اقدام 
مالی باعث اعتمادسازی بین کشورهای اروپایی 
به سیستم پولی و بانکی ایران می شود، ادامه 
داد: نتیجه افزایش اعتمادها به سیستم بانکی، 
افزایش سطح سرمایه گذاری های خارجی در 

ایران است. 
حسینی هاشمی افزود: وقتی متعهد به اجرای 
مقررات بین المللی و استانداردها باشیم، انگیزه 
و اعتماد سرمایه گذاران خارجی برای سرمایه 
گذاری در ایران افزایش می یابد و از سوی دیگر 
این رای FATF به معنای تضمین روابط بانکی 

ایران با کشورهای خارجی است. 
**پیوستن در کارگروه اقدام مالی، شرط 

لازم اما کافی نیست 
همچنین »میثم رادپور« یک کارشناس پولی، 
بانکی در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل 
با بیان اینکه تمدید تعلیق اقدام  ایرنا  خبری 
متقابل با ایران در حوزه پولی و بانکی نشان از 
این دارد که FATF به حسن نیت ایران در حوزه 
مبارزه با پولشویی پی برده است، گفت: در حوزه 
بهبود سطح روابط بانکی و رفع تمام تحریم های 
ایران بتواند  بانکی موضوع مهم این است که 
به نظام بانکی بین المللی بپیوندد. وی تاکید 
کرد: باید توجه داشته باشیم که برای افزایش 
اعتماد به سیستم بانکی ایران رای FATF به 
تمدید تعلیق اقدامات متقابل علیه ایران کافی 
نیست چرا همانطور که تجربه کردیم می توان با 
راهکارهای ساده روابط بانکی ایران را در عرصه 
بین الملل محدود کرد. رادپور خاطرنشان کرد: 
پس از برجام یکی از تحریم ها و محدودیت 
هایی که رفع شد، محدودیت های ارزی بود 
اما دیدیم که آمریکایی ها با وضع تحریم های 
دلاری )منع معاملات بر پایه دلار(، به تعهدات 
خود عمل نکردند.  این کارشناس پولی و بانکی با 
تصریح بر اینکه به طور قطع عضویت در کارگروه 
درباره  نگرانی های جامعه جهانی  مالی  اقدام 
نظام بانکداری ایران را کاهش می دهد، اظهار 
داشت: هر چند FATF چراغ سبز به سیستم 
بانکی ایران نشان داده اما هنوز سایه تحریم از 
سر نظام پولی و بانکی کشورمان برداشته نشده 
است. رادپور افزود: پس از برجام اتحادیه اروپا 
یکسری از تحریم های ثانویه را از سر راه ایران 

برداشت که برداشته شدن این تحریم ها می 
تواند منجر به توسعه روابط بانکی شود اما بحث 
اصلی به تحریم های باقیمانده بر می گردد که 
بسیار پیچیده هستند. یکی از مهم ترین اقدامات 
نهادهای بین المللی در حوزه بانکداری این است 
که عملکرد شرکت ها و موسسات را ریکاوری 
کنند به این معنا که کنترل شود ورود و خروج 
پول در سیستم بانکی برای انجام چه اقدامات و 
چه معامله هایی بوده است. آیا این موسسه از 
شرکت های زیر مجموعه موسسات تحریم شده 
است یا خیر ؟ یا اینکه افراد هیات موسس این 
شرکت ها چه کسانی هستند؟ این کارشناس 
پولی و بانکی با توضیح این مطلب که مشکل 
اصلی بانک های ایرانی توسعه روابط با بانک 
های آمریکایی است، اظهار داشت: در نهایت 
بانک های اروپایی با بانک های آمریکایی در 
ارتباط هستند و بخش عمده ای از همکاری ها 
و انجام اقدامات در برقراری ارتباط با بانک های 
آمریکایی گره خورده است و اینکه اروپایی ها به 
نظام بانکی ایران اعتماد داشته باشند هر چند 
بسیار مثبت است اما برای ورود به جامعه جهانی 
بهبود  امریکا  بانکداری  نظام  با  باید روابطمان 
یابد و وارد یک جاکعه بزرگ تری شویم و این 
نیازمند پذیرفتن »اوفک«)اداره نظارت بر دارایی 
های آمریکا( است.  وی افزود: در حال حاضر 
ایران عضو مشروط FATF است و برای توسعه 

روابط بانکی باید عضو رسمی FATF شویم. 
** شفافیت مالی، رهاورد FATF برای 

ایران 
مزایای پیوستن به FATF برای ایران را می 
توان در ابعاد داخلی و خارجی بررسی کرد. به 
طور قطع نمود خارجی و بیرونی پیوستن به این 
کارگروه بین المللی برای ایران می تواند افزایش 
اعتماد خارجی ها به سیستم بانکی کشورمان 
منشا رشد  تواند  اعتماد می  باشد که همین 
اشتغالزایی  افزایش  و  سرمایه گذاری خارجی 
عضویت  که  مهمی  امتیاز  اما  باشد.  ایران  در 
برای  داخلی  ابعاد  در  تواند  می   FATF در 
ایران داشته باشد، شفافیت مالی در نظام پولی 
کشورمان است چیزی که سال ها است با وضع 

قوانین مختلف آن را دنبال می کنیم. 
 )FATF(اتحادیه بین المللی مبارزه با پول شویی
در  را  شفافیت  که  است  بین المللی  سازمانی 
زمینه مسائل پولی، به  ویژه نقل و انتقال پول در 
سطح جهانی دنبال می کند بنابراین شرط اولیه 
و اصلی حضور در این کارگروه شفافیت مالی 
است. در نتیجه موسسات مالی و پولی راهی 
برای دور زدن قوانین شفاف سازی مالی ندارند 
چراکه نه تنها نهادها و دستگاه های داخلی بلکه 
این بار نهادهای بین المللی، سختگیرانه تر بر 

شفافیت عملکرد موسسات نظارت دارند. 

درگفت وگوی با کارشناسان پولی، بانکی مطرح شد؛ 

چراغ سبز FATF برای ورود سرمایه گذاران خارجی به ایران 
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۴ دلیل برای برگزار شدن یا نشدن
 داربی سرخ آبی در آلمان

داربی فوتبال ایران درحالی قرار است در آلمان برگزار شود که مخالفان و موافقان 
زیادی دارد.

دو تیم استقلال و پرسپولیس بر اساس اعلام اسپانسر مشترک دو باشگاه قرار است 
که روز 25 تیر در آلمان به مصاف هم بروند. دلایل موافقان و مخالفان این بازی به 

شرح زیر است:
موافقان:

- برگزاری چنین بازی هایی در سطح بین المللی مرسوم است و بسیاری از 
باشگاه های بزرگ دنیا پیش از آغاز فصل در تورهای خارجی به مصاف هم می روند و 

انجام این بازی ها می تواند به فوتبال ایران چهره ای بین المللی بدهد.
- انجام یک داربی اروپایی تجربه ای تازه است که می تواند در آینده و بعد از چند 

آزمون و خطا به منبع مهم مالی برای این دو باشگاه تبدیل شود.
- برگزاری دیدار میان و استقلال و پرسپولیس باعث عادی شدن داربی می شود و 
از حساسیت های کاذب آن کم می کند و در نهایت منجر به ارائه بازی هایی جذاب و 

به اصطلاح تهاجمی می شود.
- قرار است از برگزاری این دیدار پول خوبی به دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
پرداخت شود؛ پولی که پرسپولیسی ها برای پرداخت بدهی ژوزه روی آن حساب باز 

کرده اند.
مخالفان:

- برگزاری داربی پیش از آغاز فصل در ایران امری بی سابقه بوده و مشخص نیست 
که بعد از نتیجه این بازی، تیم بازنده دچار چه حاشیه هایی خواهد شد و چقدر به 
لحاظ روحی آسیب می بیند. از گوشه و کنار شنیده شده که کادرفنی دو تیم نگران 

این مساله هستند.
- با توجه به اینکه تیم ها تا هفته پنجم لیگ معمولا شکل خود را پیدا نکرده اند، 
برگزاری این دیدار با کیفیت فنی نازلی همراه خواهد بود و از جذابیت های داربی 

کاسته می شود.
- با توجه به نزدیکی زمان بازی با آغاز لیگ )حدود 10 روز( احتمال خستگی 
بازیکنان و آسیب دیدگی شان با توجه به پشت سر گذاشتن تمرینات بدنسازی بالا 
خواهد بود و این مسئله می تواند روی روند دو تیم در ابتدای لیگ تاثیر زیادی بگذارد. 
استقلال یک بار در دوره پرویز مظلومی در تعطیلات عید راهی سوئد شد و آن دیدار 
همان زمان هم مخالفان زیادی داشت ولی استقلال به سوئد رفت و در نهایت آسیب 

اردو در آن کشور را دید و نتوانست روند خوبش را در لیگ ادامه دهد.
- هنوز مسائل امنیتی بازی مشخص نیست و به صورت رسمی اعلام نشده که 
شورای برون مرزی با برگزاری این بازی موافق است یا نه. بازی در اروپا مطمئنا 
دل مشغولی هایی با خود به همراه دارد و هنوز روشن نشده که به مسائل جانبی این 

ماجرا توجه شده است یا خیر.

ذکایی:

هیچ درخواستی برای پخش زنده دیدار 
پرسپولیس و استقلال نداشته ایم

دبیر شورای سیاست گذاری ورزش صدا و سیما گفت که تاکنون درخواستی برای 
پخش زنده دربی اروپایی پرسپولیس و استقلال به این سازمان نرسیده است.

تیم های استقلال و پرسپولیس قرار است ساعت 22 روز یکشنبه 25 تیرماه در 
دیداری دوستانه که البته بیشتر جنبه تبلیغاتی دارد در بیله فلد آلمان به مصاف یکدیگر 
بروند. درباره پخش تلویزیونی این دیدار حرف وحدیث های زیادی مطرح و گفته شده 
صداوسیما به دلیل حق پخش تلویزیونی دربی را پخش نمی کند. این در حالی است 

که دبیر شورای سیاست گذاری ورزش صدا و سیما چنین موضوعی را رد می کند.
حسین ذکایی در این خصوص به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: پخش 
زنده تمام مسابقات ورزشی به این صورت است که درخواستی از سوی مسئول 
برگزاری به صداوسیما می آید. در مورد دیدار پرسپولیس و استقلال تاکنون درخواستی 
از سوی فدراسیون فوتبال، دو باشگاه یا شخص حقیقی و حقوقی دیگری به صداوسیما 
نیامده است. دبیر شورای سیاست گذاری ورزش صدا و سیما در پاسخ به این سؤال 
که اگر مسئولان برگزاری و اسپانسر این بازی درخواست حق پخش برای این بازی 
داشته باشند تا دربی از صداوسیما پخش شود چه خواهد شد، اظهار داشت: اگر چنین 
اتفاقی رخ بدهد، مسئولان مالی صداوسیما باید در این خصوص تصمیم گیری کنند.

محسن کریمی دوباره خانه نشین شد
هافبک استقلال به دلیل مصدومیت در بازی با نساجی حدود 3 ماه نمی تواند برای 
تیمش بازی کند. محسن کریمی در جریان بازی دوستانه روز گذشته تیمش برابر 
نساجی  کتفش در رفت و با تصمیم پزشکان استقلال باید عمل جراحی کند. کریمی 
که در 3 فصل گذشته به دلیل مصدومیت بازی های زیادی را از دست داده است، باید 
کتفش را عمل کند وبا این شرایط در بازی های پایانی نیم فصل اول لیگ هفدهم 
می تواند برای تیمش بازی کند.  محسن کریمی در طول سال های گذشته بارها با 
مصدومیت کتف روبرو شده است و با این شرایط کادرپزشکی بالاخره تصمیم گرفت 

او را عمل جراحی کند.

محمد غلامی شاگرد وینکو شد
محمد غلامی مهاجم فصل گذشته خونه به خونه قراردادش را با سیرجانی ها به 

امضا رساند.
غلامی در فصل گذشته در جمع بابلی ها حضور داشت و در این فصل تصمیم گرفت 
که کار با وینکو بگوویچ را تجربه و زیرنظر او فوتبالش را دنبال کند. او به همراه احمد 
حسن زاده مهاجم فصل گذشته صبا دومین مهاجم باتجربه و لیگ برتری سیرجانی ها 
محسوب می شود.  گل گهر این فصل در جذب بازیکن به نسبت سایر رقبای خود 
عمل کرد و زودتر از سایرین کار نقل و انتقالاتی اش را آغاز و به پایان رساند. محمد 
غلامی آخرین ورودی سیرجانی ها به حساب می آید و آنها پس از انتخاب این مهاجم 

گیلانی به اردو سفر کردند.

تیم ملی والیبال نشسته مردان ایران
 قهرمان آسیا شد

تیم ملی والیبال نشسته مردان با شکست تیم قزاقستان، به عنوان قهرمانی دست 
یافت.  در آخرین روز از رقابت های قهرمانی آسیا و اقیانوسیه، تیم ملی والیبال نشسته 
مردان ایران با نتیجه 3 بر صفر تیم قزاقستان را شکست داد و به عنوان قهرمانی دست 
یافت. در این دیدار مردان والیبال نشسته ایران در سه ست پیاپی و با نتایج 15- 25، 
19- 25، 12- 25 تیم قزاقستان را شکست دادند و قهرمان این دور از رقابتها شدند.

تیم والیبال نشسته مردان پیش از این در مرحله گروهی برابر تیم های چین، ژاپن، 
سریلانکا، قزاقستان و عراق به پیروزی دست یافته بود. والیبال نشسته بانوان ایران نیز 
پیش از این با کسب عنوان سومی موفق شد سهمیه ی مسابقات پاراآسیایی و جهانی 

را نیز کسب کند.

پیکان منتظر خارج شدن نام مدافع استقلال
از لیست

باشگاه پیکان منتظر خارج شدن نام مدافع استقلال از لیست بزرگسالان این تیم 
است.

باشگاه پیکان برای خارج شدن نام هرایر مگویان از لیست بزرگسالان استقلال لحظه 
شماری می کند تا این بازیکن را به خدمت بگیرد.

 مدافع ارمنی آبی پوشان هنوز در این تیم بلاتکلیف است و امکان اینکه قراردادش را 
با باشگاه خود فسخ کند زیاد است. مگویان تیم آینده خود را انتخاب کرده و در صورت 

جدایی از استقلال راهی پیکان خواهد شد.

پرونده تکواندو ایران در بیست و سومین دوره رقابتهای 
قهرمانی جهان در حالی بدون کسب مدال طلا بسته شد که 
وزیر ورزش در اقدامی عجیب رای عنوان سومی پیام تبریک 

فرستاد!
رقابت نزدیک به 1000 تکواندوکار از 183 کشور دنیا بعد 
از 7 روز مبارزه زیبا، جذاب و دیدنی عصر جمعه با قهرمانی 
کره جنوبی به پایان رسید. روسیه نایب قهرمانی جهان شد و 
تیم ملی ایران هم در گروه مردان به عنوان سومی دست پیدا 
کرد. نتایج تیم ملی را باید از چند منظر مورد بررسی قرارداد 
که مهمترین آن نمایش دور از انتظار ملی پوشان کشورمان به 

لحاظ فنی است.
افت محسوس نسبت به دو سال قبل

دو سال پیش در رقابتهای 2015 چلیابینسک، تیم ملی 
ایران در گروه مردان با 3 مدال طلا، یک برنز و کسب 65 
امتیاز بر سکوی قهرمانی جهان ایستاده بود و روسیه با 2 مدال 
نقره و 3 برنز و 50 امتیاز نایب قهرمان شد. ازبکستان با یک 
طلا، دو نقره و 43 امتیاز بر جایگاه سوم ایستاد. کره جنوبی و 
اسپانیا به ترتیب با 42 و 34 امتیاز نیز چهارم و پنجم شدند.

صعود سه پله ای کره جنوبی
در این دوره کره جنوبی قهرمان 21 دوره این رقابتها، همه 
جوره تلاش کرد تا با سه پله صعود، یکبار دیگر عنوان قهرمانی 
را کسب کند. روسیه عنوان نایب قهرمانی دوره قبل خود را 
تکرار کرد و ایران با دو پله نزول جای ازبکستان را روی سکوی 

سوم گرفت و آذریها هم تا پله چهارم بالا آمدند.
ایران در چه شرایطی سوم شد؟

اینکه رده بندی تیم ها همیشه درحال تغییر است و هیچ 
عنوان قهرمانی تضمین شده نیست، برد و باخت از اجزای 
جدا نشدنی ورزش و ... از واقعیت های ورزش حرفه ای است و 
شاید در نوع خود ایرادی به عنوان سومی وارد نباشد. اما وقتی 
بدانیم این عنوان سومی با چه کیفیت فنی و چه روندی به 
دست آمده، آنجاست که انتقاد وارد است و باید از متولیان و 
تصمیم گیرندگان این رشته پرطرفدار ایراد گرفت و پرسید؛ 

چه بر سر تکواندو آورده اید؟
عناوین شایسته در ۲۰ سال گذشته

با طلای  از جام جهانی 1997 مصر که  ایران  تکواندوی 
مهدی بی باک 17 ساله نایب قهرمان جهان شد و در مسیر 
قهرمانی قرار گرفت، تاکنون همواره یک پای سکوی قهرمانی 
جهان بوده است. در واقع در طول 20 سال گذشته، غیر از 
مسابقات جهانی 2001 جیجو در کره جنوبی که تیم ایران با 
طلای بهزداد خداداد و نقره هادی افشار، عنوان سوم جهان را 
کسب کرد، در سایر ادوار 5 عنوان نایب قهرمانی و دو عنوان 

قهرمانی کسب کرده است.
عقب گرد ۱۰ ساله تیم ایران

به  خورد،  رقم  »موجو«  در 2017  که  نتیجه ای  هرچند 
مسابقات   2001 سال  عنوان  همان  تیمی  نتیجه  لحاظ 
جهانی است، اما به لحاظ کیفیت، تیم کشورمان عقب گردی 
10ساله داشته و به سال 2007 بازگشته است، همان جاییکه 
در مسابقات جهانی چین با دو نقره مرتضی رستمی و امید 
غلامزاده، به همراه تک برنز هادی ساعی، تیم ایران بدون 
مدال طلا نایب قهرمان شد. عنوانی که پایه های  حضور حسن 
ذوالقدر سرمربی تیم ملی را سست کرد تا بعد از چندماه رضا 

مهماندوست جایگزین او شود.
ناکامی هایی که اتفاقی نیست

در واقع نباید از تیمی که پله های ترقی را یکی بعد از دیگری 
در جهان،  قهرمانی  تا 2016  از سال 2013  و  کرده  طی 
قهرمانی در آسیا و قهرمانی در بازیهای آسیایی را تجربه کرده، 
انتظار چنین نتیجه و از همه مهمتر چنین نمایشی داشت. از 
دست دادن مدال های با ارزش المپیک، شکست تحقیرآمیز 
در جام جهانی باکو و حالا هم نتایج ضعیف در پیکارهای 

قهرمانی جهانی کره جنوبی، نمی تواند اتفاقی باشد!
مدیریت فدراسیون نقشی نداشته است؟

شاید اولین و بزرگترین دلیل این نتایج را باید در مدیریت 
فدراسیون جستجو کرد. آنجا که تیم ملی روند ناخوشنایندی 
را از رقابتهای جام جهانی 2014 در پیش گرفت و شخص 
رییس فدراسیون به جای مقابله با آن، خود عامل اصلی بروز 
و شدت گرفتنش بود. واقعا چرا زمین و زمان، از رسانه ها تا به 
قول آقای رییس بدخواهان در نتایج تیم ملی دخیل هستند، 

اما مدیریت فدراسیون هیچ نقشی در آن نداشته است؟
مدال کیمیا مرهمی بر زخم های کهنه

بعد از المپیک که مدال برنز کیمیا علیزاده، مانع از نمایان 
دیگر  یکبار  آیا  شد،  تکواندو  ای  ریشه  ضعف های  شدن 
این دختر  نقره  مدال  باشیم که  داشته  را  این  انتظار  باید 
نابغه تکواندو، سرپوشی باشد بر زخم های عمیق این رشته 
برای  قبلی  نتایج  و  قهرمانی  از  باید  زمان  تا چه  ورزشی؟ 
سرپوش گذاشتن روی ضعف ها استفاده ابزاری کرد؟  چرا 
بزرگان تکواندوی ایران امروز از فدراسیونی که خانه آنهاست، 
فرسنگ ها دور هستند؟ چند فدراسیون ورزشی در ایران سراغ 

داریم که فردی پرافتخار و فنی مثل هادی ساعی داشته باشد 
و نه تنها او را ترد کنند که حتی عکس های او را از در و دیوار 
فدراسیون، سالن مسابقات و حتی محل تمرین ورزشکاران 

جمع کنند؟
خروجی کمیته همانی است که خودشان می خواهند

شورای فنی و کمیته فنی تشکیل می دهند، خروجی همانی 
می شود که خود می خواهند. آیا شورای فنی که نظارت بر کار 
تیم های ملی را یکی از وظایف خود می دانست به آن عمل 
کرده است؟ فردی را برای مسئولیت رییس سازمان تیم های 
انتخاب می کنند که در »وزن« این مسئولیت نیست و بعد 
شنیده می شود که در حساس ترین لحظات ممکن با سرمربی 
تیم ملی دچار مشکل می شود و به جای آنکه در روزهای 
سخت کنار ملی پوشان باشد، از روی سکوها مسابقات را 

تماشا می کند.
تبریک عجیب وزیر ورزش برای سومی!

تا چه زمان مربیان، قهرمانان تکواندو و .. قربانی مدیریت پراز 
ناکامی فدراسیون باشند و وزارت ورزش هم به دنبال وفاق و 
همدلی در این رشته بگردد؟ ورزش ایران چه زمانی تبریک 
وزیر برای عنوان سومی را در خاطر دارد؟ آیا چوب رفاقت و 

برخی رابطه ها را باید جامعه تکواندو نوش جان کنند؟ 
منتقدان دور یک میز نیستند

برخلاف نظر داورزنی معاون فنی وزارت ورزش، معتقدیم 
حقیقت ماجرا این است که رئیس فدراسیون تکواندو نمی 
تواند و به زبانی شیواتر نمی خواهد اهالی تکواندو را از منتقد تا 
موافق دور یک میز جمع کرده و برای ایجاد اتحاد و همدلی و 
حل مشکلات چاره ای بیاندیشد و آن را رفع کند. وزارت ورزش 
و جوانان می بایست به مطالبات جامعه تکواندو بیشتر توجه 
کرده و از همین امروز مشکلات تکواندو را ریشه ای ارزیابی 
و حل کند تا شاهد اتفاقاتی بدتر از المپیک، جام جهانی و 

مسابقات قهرمانی جهان نباشیم!
تکواندو در مسیر ناکجا آباد

مدال  برای کسب  کهن  قاره  کشورهای  که  روزهایی  در 
در بازیهای آسیایی جاکارتا 2018 و ارتقای جایگاه کاروان 
کشورشان در جدول توزیع مدال، به روی تک تک رشته های 
مدال آورشان حساب ویژه ای باز کرده اند. تکواندو ایران در حال 

طی مسیر به ناکجاآباد است. 
درمان کردن زخم کهنه تکواندو همین امروز هم دیر است 
و مسئولان ورزش باید هرچه زودتر در پی مطالبات خانواده 
تکواندو باشند و غرض ورزی های شخصی و کینه ورزی ها 
را از این فدراسیون دور کنند و شرایط را برای وفاق و همدلی 

فراهم کنند.

تبریک عجیب وزیر ورزش برای سومی

ضعف های تکواندو پشت مدال های کیمیا

تیم ملی والیبال ایران درحالی به کار خود در لیگ 
جهانی پایان داد که پس از این رویداد شائبه های زیادی 
در مورد نحوه انتخاب بازیکنان و دخالت افراد دیگر مطرح 

شد.
چند هفته ای از بسته شدن پرونده لیگ جهانی 2017 
برای والیبال ایران گذشته اما نتایج ضعیف تیم ملی و مهم 
تر از آن نمایش ناامید کننده بازیکنان هنوز فراموش نشده 
است. در این چند سال اخیر شاهد تعویض پی در پی 
سرمربی والیبال بودیم تا شاید بتوانیم با این تغییرات روند 
رو به رشد والیبال را حفظ کنیم اما به نظر می رسد مشکل 

کار در جای دیگری است.
عده ای از کارشناسان والیبال بر این موضوع اصرار دارند 
که مشکل تیم ملی بازیکن است و این را در نقد فنی آنها 
از برخی بازیکنان به وضوح مشخص بود. مسئله دعوت 
یک سری از بازیکنان و یا دعوت نشدن برخی همیشه نقل 
محافل والیبالی و رسانه ها بوده و امروز بیش از گذشته سر 

زبان ها افتاده است.
این حقیقت را باور داریم که والیبال ما در سطح ملی 
همانند کشورهایی مانند روسیه و ایتالیا بازیکن ندارد اما 
اینکه در چند سال اخیر یک ترکیب همیشگی در تمامی 
تورنمنت ها شرکت کرده شائبه بازیکن سالاری و نفوذ 

عده ای در تصمیم گیری ها را بیشتر کرده است.
بعد از ولاسکو که در زمان مربیگری اش در تیم ملی به 
کسی اجازه دخالت در بحث بازیکنان را نمی داد همیشه 

یکی از نقدهایی که به مربیان تیم ملی وارد می شد 
مدیریت بر بازیکنان و افراد نزدیک به تیم ملی بود. ولاسکو 
حتی در آن زمان سعید معروف بهترین پاسور ایران را 
یک سال به تیم ملی دعوت نکرد تا ثابت کند تنها چیزی 
که برای او اهمیت دارد کار فنی بازیکن و نظم و انضباط 
او است. در سال های اخیر برخی، ارتباطات بازیکنان و 
یا دوستی حاکم بین بازیکنان و دست اندرکاران تیم 
ملی را ملاک دعوت بازیکنان می دانستند. این موارد در 
زمان مصدومیت زرینی و همراهی این بازیکن مصدوم در 
اردوی آمریکا شدت گرفت و زمانی که لیست نهایی برای 
المپیک اعلام شد به اوج خودش رسید. جواد معنوی نژاد 
لحظه آخر از سفر به برزیل باز ماند و فرهاد ظریف با کلی 
جار و جنجال از تیم ملی کنار گذاشته شد.  این حرف و 
حدیث ها با آمدن کولاکوویچ هم ادامه پیدا کرد. زمانی 
که لیست تیم ملی اعلام شد بیشترین چیزی که به چشم 
می آمد حضور اکثر بازیکنان تیم پیکان بود که اکبری 

سرمربی خودشان را در کادر فنی تیم ملی می دیدند.
عده ای معتقد بودند که با توجه به نداشتن شناخت 
کافی از کولاکوویچ این لیست با نظر فدراسیون و شخص 
اکبری تهیه شده و خیلی بحث فنی و عملکرد بازیکنان 
در لیگ مورد ارزیابی قرار نگرفت. حتی در روز آخر و قبل 
از اعزام تیم به مسابقات لیگ جهانی خط خوردن وادی و 
قرار گرفتن سال افزون در کنار سعید معروف موجب شد 
تا برخی عنوان کنند این انتخاب بیشتر از آن که فنی باشد 

از روی دوستی بازیکنان بوده است. 
روابط  به  محدود  تنهای  چنینی  این  های  صحبت 
بازیکنان نشد و پای خوش خبر سرپرست تیم ملی را 
نیز به میان آورد. اولین نقدها از اولین حضور ایران در 
لیگ جهانی و داستان حواله ماشین شروع شد، عده ای 
این موضوع را عنوان کردند که بازیکنان برای سرپرست 
تیم ملی یک دستگاه ماشین خریداری کردند. هرچند 
سرپرست تیم ملی این موضوع را به شدت تکذیب کرد 
اما هر زمان که تیم ملی مورد انتقاد قرار می گرفت این 

مسائل در مورد سرپرست تیم ملی نیز بازگو می شد.
حتی شنیده می شد که در روزهای آخر حضور محمود 
گودرزی در وزارت ورزش و جوانان قرار بود خوش خبر از 
پست خود برداشته شود ولی با روی کار آمدن سلطانی 
فر او در این پست باقی ماند و بالطبع حرف و حدیث نیز 
ادامه پیدا کرد. حال این مسائل بعد از اتمام لیگ جهانی 
دوباره از گوشه و کنار خانواده والیبال به گوش می رسد که 
چقدر بازیکنان تیم ملی بر اساس عملکرد فنی خودشان 
به تیم ملی دعوت می شوند و چقدر مسائل دیگر بر این 

انتخاب ها تاثیر می گذارد.
در طول سالیان گذشته در کنار ستاره های تیم ملی 
بازیکنانی در تیم حضور داشتند که به لحاظ فنی حرفی 
برای گفتن نداشتند. آیا باید حضور این بازیکنان را به این 
موارد عنوان شده ربط داد؟ آیا واقعا افراد دیگری غیر از 

سرمربی بر این انتخاب ها اثرگذار هستند؟

شائبه در مورد تیم ملی والیبال

 بازیکنان را دیگران انتخاب می کردند

مهاجم پرسپولیس رویای رفتن به اروپا را در سر دارد اما برای رسیدن به اهداف خود 
با معضلی به نام رضایت نامه مواجه شده است.

 مهدی طارمی در پرسپولیس می ماند یا رفتنی است؟ این سوالی است که هواداران 
پرسپولیس برای شنیدن پاسخ قطعی اش لحظه شماری می کنند اما آنچه مشخص 
است برانکو ایوانکوویچ برای شنیدن پاسخ این سوال فقط تا روز سه شنبه منتظر خواهد 
ماند. پرسپولیس روز چهارشنبه راهی اوکراین می شود و اگر قرار باشد طارمی در 

پرسپولیس بماند حتما باید در این اردو شرکت کند.
طارمی انگیزه ای برای ماندن دارد؟

مهدی طارمی در پرسپولیس موفق شد دو عنوان آقای گلی کسب کرده و به اوج 
محبوبیت هم برسد. در کنار این مسئله او در تیم ملی هم جایگاه ثابتی برای خود 
دست  وپا کرد تا حدی که در مسابقات مقدماتی جام جهانی موفق شد 8 گل به ثمر 
برساند. در چنین شرایطی طبیعی است که طارمی از انگیزه زیادی برای ادامه کار 
در پرسپولیس و فوتبال ایران برخوردار نباشد. موردی که برانکو ایوانکوویچ هم به آن 
رسیده و شاید به خاطر همین است که اصرار چندانی به ماندن پسر بوشهری ندارد. 
مسئولان باشگاه پرسپولیس هم در مذاکراتی که با طارمی داشتند به خوبی متوجه 
این مسئله شدند که این بازیکن تا حدی اشباع شده و شاید رفتن او به سود خودش 

و پرسپولیس باشد.
برنامه طارمی برای رفتن به تیم های بزرگ اروپایی

شماره 9 پرسپولیس رویای رفتن به تیم های بزرگ اروپایی را در سر می پروراند. 
مشاوران او در این زمینه راهکار مناسبی را پیش رویش قرار داده اند. اینکه قبل از 
جام جهانی با بازی در یک تیم معمولی اروپایی خود را آماده حضور در این رقابت ها 
کرده و بعد از جام جهانی روسیه به یک تیم خوب اروپایی بپیوندد. این تفکر طارمی 
شاید در ظاهر منطقی باشد اما در عین حال باید شرایط هم برای جدایی این بازیکن 

از پرسپولیس و رسیدن به اهدافش مهیا باشد.
معضلی به نام رضایت نامه

اتفاقاتی که فصل پیش در مورد انتقال مهدی طارمی به ریزه اسپور ترکیه و بازگشت او 
به پرسپولیس رخ داد در نهایت منجر به این شد که او قراردادی دو ساله  با سرخپوشان 
امضا کند. شاید اگر طارمی در آن شرایط به پرسپولیس بر نمی گشت هرگز حاضر 
به عقد قرارداد دو ساله با پرسپولیس نمی شد تا الان دنبال رضایت نامه باشد. باشگاه 

پرسپولیس برای صدور رضایت نامه طارمی یک میلیون یورو درخواست کرده است، 
مبلغی که کمتر تیم اروپایی و شاید هیچ تیم اروپایی حاضر به پرداخت آن نیست از 
این جهت که طارمی قصد دارد با تیم جدیدش قرارداد یک ساله امضا کند تا بعد از 

جام جهانی راهی تیم بزرگتری شود.
هر باشگاهی اگر به دنبال پرداخت یک میلیون یورو برای رضایت نامه طارمی است 
قاعدتا با او قرارداد حداقل 3 ساله امضا خواهد کرد تا از این انتقال بهره فنی یا در 
آینده مالی ببرد. در چنین شرایطی شاید طارمی راهی برای ماندن در پرسپولیس 
نداشته باشد و سعی کند با درخشش در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان و 
مراحل بالاتر این رقابت ها و همچنین رقابت های داخلی، جایگاه خود را در تیم ملی 
حفظ کند تا بعد از عملکرد موفقیت آمیز در جام جهانی به آرزویش برای بازی در 
سطح اول اروپا برسد. در این میان کار برانکو هم برای انگیزه دادن به مهاجم شماره 

9 تیمش سخت است.

 همه چیز درباره طارمی در دو راهی پرسپولیس و اروپا

فوتسال ایران در رده ششم جهان و اول آسیا
با اعلام رده بندی تیم های ملی فوتسال جهان، ایران در رتبه ششم باقی ماند.

سایت  سوی  از  امروز  جهان  فوتسال  ملی  تیم های  بندی  رده  جدیدترین 
futsalworldranking اعلام شد و بر این اساس تیم ملی ایران با 1595 امتیاز در 

رده ششم جهان و اول آسیا قرار گرفت.
در این رده بندی، برزیل، اسپانیا و روسیه به ترتیب رده های اول تا سوم را در 
اختیار دارند. نکته جالب این رده بندی اختلاف 13 امتیازی ایران با ایتالیا است. 
شاگردان ناظم الشریعه این فرصت را دارند که با کسب نتایج مثبت در مسابقات 
تدارکاتی پیش رو و همچنین بازی های داخل سالن آسیا در ترکمنستان این 
اختلاف امتیازی را جبران کرده و دوباره به رتبه پنجم جهان باز گردند. در آسیا 
نیز بعد از فوتسال ایران، تایلندی ها با اختلاف بیش از 200 امتیازی در رتبه دوم 

جای گرفته اند.
رده بندی 10 تیم برتر جهان به شرح زیر است:

1_ برزیل 1929 امتیاز 2_ اسپانیا 1879 امتیاز 3_ روسیه 1765 امتیاز 4_ 
آرژانتین 1700 امتیاز 5_ ایتالیا 1608 امتیاز 6_ ایران 1595 امتیاز 7_ پرتغال 
1582 امتیاز 8_ اوکراین 1500 امتیاز 9_ قزاقستان 1462 امتیاز 10_ آذربایجان 

1445 امتیاز
همچنین رده بندی پنج تیم برتر قاره کهن به شرح زیر است:

1_ ایران 1595 امتیاز 2_ تایلند 1360 امتیاز 3_ ژاپن 1354 امتیاز
4_ استرالیا 1223 امتیاز 5_ ازبکستان 1202 امتیاز

پس از نمایش خوب در بازی با نساجی؛

»چشمی« خیال منصوریان را راحت کرد

تیم فوتبال استقلال درحالی موفق شد در نخستین دیدار تدارکاتی اش به پیروزی 
برسد که روزبه چشمی نیز همانند دیگر بازیکنان این تیم یک نیمه بازی کرد.

آبی پوشان تهران در اولین دیدار تدارکاتی فصل خود موفق شدند با پیروزی از سد 
تیم دسته اولی نساجی قائمشهر عبور کنند. در این دیدار حسن بیت سعید خرید این 
فصل استقلال گلزنی کرد تا نخستین گل )غیر رسمی( این فصل آبی پوشان را این 
بازیکن تازه وارد به ثمر رسانده باشد. منصوریان در این دیدار تقریبا از همه داشته های 
خود استفاده کرد و به جز مجتبی جباری و پژمان منتظری سایر نفرات این تیم در 
قالب دو تیم مختلف به میدان رفتند. روزبه چشمی هافبک جوان آبی پوشان که به 
دلیل آسیب دیدگی در نیم فصل دوم لیگ پانزدهم و محرومیت آبی پوشان از نقل 
و انتقالات زمستانی در لیگ شانزدهم چیزی نزدیک به یک و نیم فصل را از دست 
داده بود، در نیمه دوم این بازی به میدان رفت و یک نیمه کامل را برای آبی پوشان 
بازی کرد. نکته حائز اهمیت این بود که این بازیکن که در جریان تمرینات استقلال 
هم بسیار آماده نشان می داد، در شرایط مسابقه و تحت فشار هم جواب داد و تا حدود 
زیادی خیال علیرضا منصوریان را راحت کرد. با توجه به عمل جراحی روی امید 
ابراهیمی و دوری احتمالی چند هفته ای وی از میدان، منصوریان روی آمادگی روزبه 
چشمی حساب ویژه ای باز کرده است و با توجه به آمادگی این بازیکن در بازی روز 

گذشته، خیال منصوریان تا حدود زیادی بابت این بازیکن راحت شد.

آندرانیک تیموریان:

از دو تیم لیگ برتری پیشنهاد دارم
کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران ضمن تاکید بر اینکه فقط مسائل مالی در 

انتخاب تیم مطرح نیست گفت: سعی می کنم بهترین انتخاب را داشته باشد.
آندرانیک تیموریان که این روزها تمرینات اختصاصی را پشت سر می گذارد 
درحال بررسی پیشنهاداتی است که برای فصل آینده دریافت کرده و عجله ای 
برای انتخاب تیم فصل بعدش ندارد. کاپیتان پیشین تیم ملی ایران  دو پیشنهاد 

لیگ برتری دارد و به گفته خودش در حال سبک سنگین کردن پیشنهادهاست.
تیموریان در رابطه با انتخاب هایش گفت: موضوع فقط مالی نیست بلکه سعی 
دارم بهترین انتخاب را داشته باشم و به تیمی بروم که از نظر بازیکن هم وضعیت 

نسبی خوبی داشته باشد.

بازیکن تراکتورسازی به فجرسپاسی رفت
بازیکن تراکتورسازی به طور رسمی به فجرسپاسی شیراز پیوست.

 حسین پاپی که سال گذشته در تراکتورسازی حضور داشت، برای انجام خدمت 
سربازی راهی فجرسپاسی شیراز شد.

امور اداری مربوط به خدمت سربازی او در چند گذشته در حال انجام بود و حالا 
با اتمام این مراحل، او رسماً به عنوان بازیکن سرباز سال آینده در تیم دسته اولی 

فجر سپاسی شیراز توپ خواهد زد.
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پشت میزنشین ها بخوانند! 
پشت میزنشینی یکی از مهم ترین عوامل ابتلا به  اضافه وزن و چاقی است. اگر بدن 
شما در حالت نشسته یا حتی ایستاده وضعیت مناسبی نداشته باشد، قطعا پس از 
مدت کوتاهی استرس به  سراغ تان خواهد آمد. طول کفی صندلی باید به اندازه ای باشد 

که از نشیمنگاه تا زانوی شما به طور کامل روی آن قرار گیرد. 
 صندلی تان باید حتما تکیه گاه داشته باشد تا بتوانید کمرتان را به آن تکیه دهید؛ در 
غیر این صورت بهتر است صندلی تان را به دیوار بچسبانید و از دیوار به عنوان تکیه گاه 
استفاده کنید. هنگام کار با رایانه، باید مچ و ساعد دست تان در یک راستا قرار داشته 
باشند و برای جلوگیری از درد مفاصل مچ  دست، نباید مدام آن ها را خم و راست کنید. 
هنگام کار با رایانه، باید سر و گردن تان به طور مستقیم روبه روی صفحه نمایش قرار 
داشته باشند؛ در غیر این صورت و با خم نگه داشتن سر و گردن تان به مدت طولانی، 
دچار گردن درد خواهید شد. به منظور پیشگیری از گردن درد، بهتر است هر چند دقیقه 
یک بار، چند ثانیه ورزش های مناسب برای گردن را انجام دهید و گردن تان را به طرفین 
بچرخانید. هنگام نوشتن یا کار با رایانه، آرنج خود را در نزدیک ترین حالت به بدن 
قرار دهید؛ آن هم در وضعیت 90 یا 120درجه. سعی کنید موقع انجام کار، بازوها و 
شانه های تان را در وضعیتی کاملا راحت قرار دهید و آن ها را خیلی بالاتر یا پایین تر 
از سطح میز کارتان نبرید. کف پاهای تان باید کاملا چسبیده به زمین باشد و اگر 
صندلی تان بلند است و پاهای تان به زمین نمی رسد، بد نیست که از یک زیرپایی 
استفاده کنید. بهتر است که کفی و تکیه گاه صندلی تان فوم دار باشد، نه چوبی یا آهنی؛ 
در این صورت فشار کمتری به کمرتان وارد می شود و دیرتر خسته می شوید. هر 
چند دقیقه یک بار از جای تان بلند شوید و چرخی بزنید؛ براساس نتایج تحقیقات 
دانشمندان، بدن هر فرد فقط 20دقیقه می تواند تحمل قرارداشتن در یک وضعیت ثابت 
را داشته باشد، بنابراین بهتر است که هر 15 تا 20دقیقه یک بار از جای تان بلند شوید و 
مدت 30ثانیه قدم بزنید یا بدن تان را کش وقوس دهید. تکرار مداوم یک حرکت)مانند 
جواب دادن به تلفن( می تواند آزاردهنده و استرس آور باشد؛ به همین خاطر بهتر است 
که درصورت امکان و اگر ضرورتی حس نمی کنید، کارهای تکراری انجام ندهید یا 
نوع کارتان را عوض کنید. برای مثال به جای خم و  راست کردن مداوم دست تان برای 
پاسخ گویی به تلفن ها، از یک هدفون استفاده کنید و تلفن های شخصی تان را به ساعات 
یا روزهای خلوت تان اختصاص دهید. نمایشگر رایانه تان را در وضعیت مناسبی قرار 
دهید تا چشم یا مفاصل گردن تان اذیت نشوند؛ وضعیت مناسب یعنی اینکه نمایشگر 
درست روبه روی شما، به فاصله 50سانتیمتر از چشم تان قرار داشته باشد و صفحه 
نمایشگر رو به پنجره هم نباشد تا انعکاس نور بیرون  روی نمایشگر، چشم های شما را 
اذیت و خسته نکند؛ درضمن بد نیست که برای جلوگیری از خشکی یا سوزش چشم، 
مدام به صفحه رایانه زل نزنید و هر 15دقیقه یک بار دست از کار با رایانه بکشید. میزتان 
را تمیز کنید؛ برای اینکه به آلرژی یا سایر بیماری های عفونی مبتلا نشوید، باید هر 
روز صفحه کلید، نمایشگر، سطح میز، تلفن یا هر وسیله دیگری را که روی میزتان قرار 
دارد، گردگیری کنید و هفته ای یک بار هم آن ها را ضدعفونی کنید. باکتری های روی 
میز می توانند سلامتی شما را تهدید کنند. شلوغی میز کار باعث خستگی زودرس و 
استرس می شود و یکی از عوامل اتلاف وقت کاری به شمار می رود. قراردادن خوراکی های 
رنگارنگ و پرکالری روی میز کار، اشتهای شما را به غذاخوردن افزایش می دهد؛ حتی 

اگر گرسنه هم نباشید. شما می توانید برای حفظ سلامت 
و تناسب اندام خود، به جای چیپس، پفک و شکلات، 

کمی میوه خشک یا انواع آجیل را درون کشوی 
میزتان نگهداری کنید.

بررسی علل شب ادراری کودکان در گفت و گو با مختصصان 

تحقیر و سرزنش کودک ممنوع 
شب ادراری کودکان از آن گونه بیماری هایی است که بیش از آنکه تأثیر فیزیکی روی 
کودک داشته باشد، او را ازلحاظ روانی آزرده و افسرده می کند. اگر فرزند شما هم مبتلا 
به این بیماری است و گاهی شب ها رختخواب خودش را خیس می کند، این گزارش 

را بخوانید تا پی به علت چرایی و راه های چگونگی درمانی آن ببرید. 
 علل ایجاد

به گزارش پایگاه خبری پلیس »دکتر امید رضایی« سرپرست مرکز تحقیقات 
سایکوز در گفت و گو با هفته نامه امین جامعه، گفت: شب ادراری )دفع غیرارادی ادرار( 
معمولا تا سن چهار تا پنج سالگی طبیعی است، اما باید بعد از دوسال کنترل شود؛ 

شب ادراری اگر از اول در کودک وجود داشته است، باید شناسایی و برطرف شود.
رئیس سابق مرکز آموزشی - درمانی روانپزشکی رازی به علت ایجاد شب ادراری 
پرداخته و می افزاید: یک عامل آن وراثت است. علت بعدی به بیماری مجاری ادراری 
مانند عفونت ادراری مربوط بوده و در این صورت آزمایش کامل و کشت ادرار برای 
مطالعه انجام می شود. سایر اختلال های کلیوی هم در این امر دخیل است که می توان 
با انجام عکس و سونوگرافی به آن پی برد. مسائل عصبی و روانی کودکی نیز در 
این مسئله تأثیرگذار است؛ کودکانی هستند که دچار شب ادراری نبوده و ناگهان 
مبتلا به آن شده اند؛ همچنین بیماری دیابت نیز از دیگر عللی است که می تواند با 
شب ادراری توأم یا شروع شود.وی با اشاره به نحوه درمان مسئله شب ادراری، ادامه 
می دهد: محدودکردن مصرف مایعات، آب، چای و میوه از غروب به بعد و نوشیدن 
مایعات زیادتر در روز، یاددادن به کودک جهت نگه داشتن ادرار در روز، برطرف کردن 
یا تخفیف مسائل و فشارهای روحی و عصبی کودک، بیدارکردن کودک در خلال 
شب جهت دفع ادرار، ازجمله راه های درمانی این مشکل به حساب می آید. همچنین 
والدین باید توجه داشته باشند درصورت ادرار کودک در شب، او را مواخذه نکنند؛ 
اما درصورت ادرارنکردن، از او قدردانی کرده و حتی جایزه بدهند.دکتر رضایی به 
مسئله بی اختیاری ادرار کودکان در روز اشاره  کرده و اضافه می کند: اگر کودکی بعد 
از دوسال ونیم در روز نتواند ادرار خود را کنترل کند، دچار بی اختیاری ادرار در روز 
است. در این نوع بی اختیاری ادرار نیز باید مانند شب ادراری، علت پاتولوژیک و روانی 
بررسی شود. برخورد با این کودک، مانند برخورد با کودکی است که شب ادراری دارد.

رایج ترین دلایل شب ادراری
دکتر حسن کرباسی، متخصص اعصاب و روان نیز در این خصوص می گوید: 
بی اختیاری ادرار در شب رخ می دهد که معمولا تا چهارسالگی نیاز به درمان ندارد 
و ممکن است اولیه یا ثانویه باشد. اولیه یعنی کودک ادرار خود را در شب کنترل 
نمی کند و ثانویه زمانی است که قبلا شب ادراری نداشته، ولی اکنون دارد. گاهی اوقات 
شب ادراری ممکن است ناشی از دیابت بی مزه یا دیابت نوع1 باشد که پزشک آن را 
با انجام آزمایش ادرار و خون تشخیص می دهد. درصورت  کنترل نشدن ادرار در شب 
 minirin بعد از چهارسالگی، می توان با مراجعه به پزشک اطفال یا روانپزشک از قطره

یا ایمی پرامین یا نورتریپتیلین استفاده کرد.
عضو هیئت علمی پیشین دانشگاه علوم پزشکی استان کاشان، می افزاید: در 
بزرگسالان، کنترل نکردن مثانه اغلب منجر به بی اختیاری در ادرار تا شب ادراری 
می شود. شب ادراری امری بسیار عادی و رایج میان کودکان پیش دبستانی است 
که روی حدود 40درصد از کودکان سه ساله و خانواده های شان تأثیر می گذارد. 

شب ادراری تا چهارسالگی بیماری به حساب نمی آید و نیاز به درمان ندارد.
وی به رایج ترین دلایل شب ادراری کودکان پرداخته و در این خصوص ادامه می دهد: 
ممکن است مثانه کودک هنوز به حد کافی رشد نکرده باشد که بتواند ادرارش را 
درطول شب نگه دارد. همچنین ممکن است کودک هنوز قادر نباشد مثانه پر را 
تشخیص بدهد و بیدار شود تا از دستشویی استفاده کند. استرس، تغییر در منزل 
مانند آمدن یک نوزاد جدید، مهاجرت یا طلاق نیز می تواند منجر به یک مورد ناگهانی 

شب ادراری در کودکی بشود که در گذشته این مشکل را نداشته است.

10دردی که با مصرف منظم آناناس
 می توان درمان کرد!

طعم متمایز و منحصر به فرد میوه استوایی آناناس قرنهاست که شناخته شده است 
با این حال کمتر کسی از مزایای سلامتی این میوه که شامل بهبود سلامت تنفس، 
درمان سرفه و سرماخوردگی، بهبود هضم، کاهش وزن، تقویت استخوان ها، افزایش 

سلامت چشم و ... است، خبر دارد.
به گزارش آوای سلامت، آناناس منبع غنی از مواد مغذی، ویتامین ها، مواد معدنی از 
جمله پتاسیم، منگنز، مس، کلسیم، منیزیم، ویتامین ث، بتاکاروتن، تیامین، ویتامین 
ب 6، فولات و فیبر و بروملائین است. در اینجا 10 مشکل سلامتی که با مصرف منظم 

این میوه برطرف می شود، بیشتر معرفی شده است:
مدیریت آرتریت: یکی از معروف ترین موارد استفاده از آناناس توانایی این میوه در 
کاهش التهاب مفاصل و عضلات به ویژه در کسانی است که از آرتروز رنج می برند. 

آناناس حاوی آنزیم پروتئولیتیک است که خواص ضد التهابی جدی دارد.
تقویت سیستم ایمنی بدن: تنها یک وعده آناناس بیش از 130 درصد از میزان نیاز 
روزانه به ویتامین ث را تامین می کند؛ ویتامینی که با کاهش خطر ابتلا به بیماری ها 
و تقویت سیستم ایمنی بدن مرتبط است و آنهم با تحریک فعالیت گلبولهای سفید 
خون و خنثی کردن اثرات رادیکال های آزاد در بدن.حفظ سلامت بافت و سلول: 
یکی از مزایای پنهان ویتامین ث، نقش اساسی آن در ایجاد کلاژن است و مصرف 
آن به بهبود سلامت پوست کمک میکند. محتوای ویتامین ث به بهبود سریع زخم 
ها، صدمات، عفونت ها و بیماری ها کمک می کند.پیشگیری از سرطان: علاوه بر 
پتانسیل آنتی اکسیدانی ویتامین ث در مبارزه با سرطان، آناناس حاوی ویتامین های 
آ، بتاکاروتن، بروملائین و ترکیبات مختلف فلاونوئیدها و سطوح بالای منگنز برای 

جلوگیری از سرطان های دهان، گلو و سینه است.
بهبود مشکلات گوارشی: آناناس منبع غنی از فیبرهای محلول و نامحلول برای 
درمان مشکلاتی از جمله یبوست، اسهال، سندرم روده تحریک پذیر است. مصرف 

آناناس منجر به بهبود فرایند هضم می شود.
حفظ سلامت استخوان ها: اگرچه آناناس حاوی مقادیر بالای کلسیم نیست اما منبع 
غنی از منگنز محسوب می شود؛ ماده معدنی که برای حفظ سلامت استخوان ها 
ضروری است. مصرف یک وعده آناناس بیش از 70 درصد نیاز روزانه شما به منگنز را 
تامین می کند. حفظ بهداشت دهان و دندان: این میوه گرمسیری یکی از بهترین راه 
حل ها برای تقویت بهداشت دهان و دندان است. خواص قابض آناناس به تقویت لثه 

ها کمک کرده و همچنین از ابتلا به سرطان دهان جلوگیری می کند.
کاهش فشار خون: آناناس منبع ارزشمندی از مواد معدنی از جمله پتاسیم است. 
کمبود پتاسیم منجر به طیف گسترده ای از خطرات سلامتی از جمله افزایش فشار 
خون و استرس عروق خونی می شود. مبتلایان به فشار خون بالا می  توانند در یك 
روز و در دو نوبت صبح و شب، دو تا سه اسلایس آناناس میل کنند. خطر بالا رفتن 
فشار خون در افرادی که هر روز آناناس مصرف می کنند، تا 20 درصد کاهش می  یابد.

بهبود گردش خون: یکی دیگر از مزایای آناناس برای سلامتی بدن، بهبود گردش 
خون و کاهش فشار خون است. آناناس سرشار از مس است که برای تشکیل سلول 
های قرمز خون بسیار لازم است. خوردن روزانه آناناس معمولا برای کسانی که عمل 

جراحی انجام داده و طی عمل، خون از دست داده اند، تجویز می شود.

متخصص اورولوژی و مجاری ادراری:

مبتلایان به سنگ کلیه، مصرف مایعات را 
افزایش دهند

 یک متخصص اورولوژی و مجاری ادراری گفت: افرادی که مبتلا به سنگ کلیه 
هستند بهتر است مصرف مایعات را به دو تا سه لیتر در روز برسانند. 

فرزاد علامه، متخصص اورولوژی و مجاری ادراری با تاکید بر این که بهتر است 
مبتلایان به سنگ کلیه مصرف روزانه مایعات را به دو تا سه لیتر افزایش دهند، اذعان 
داشت: آب، بهترین نوشیدنی است، اما مصرف چای کمرنگ و نوشابه های گازدار فاقد 
مواد انرژی زا و قند بلامانع است. وی با اشاره به این که مصرف نمک و سدیم می تواند 
در سنگ سازی کلیه موثر باشد، تصریح کرد: به ویژه در زمانی که روی آن رسوب 
کلسیم یا اسید اوریک داشته باشیم و سنگ تشکیل شود. به همین دلیل، این بیماران 
می بایست مصرف نمک را کاهش دهند.این متخصص اورولوژی و مجاری ادراری در 
برنامه »مجله پزشکی« شبکه رادیویی سلامت گفت: مطالعات نشان داده است مصرف 
زیاد گوشت قرمز می تواند باعث سنگ کلیه شود.وی در ادامه تصریح کرد: کسانی که 
بیماری نقرس دارند، مستعد سنگ های اسید اوریک هستند و حتما باید تحت درمان 
باشند و ادرارشان از حالت اسیدی خارج شود تا رسوب اسیداوریکی در آن رخ ندهد 
و سنگ تشکیل نشود. علامه همچنین متذکر شد: باور این که مصرف آب هایی که 
املاح بسیار دارند می تواند سگ کلیه ایجاد کند، غلط است. معنی این که رسوبات 
آب زیاد است بیشتر به این برمی گردد که آهک آب زیاد باشد که به آنها آهک های 
سخت می گویند. وی در پایان اظهارداشت: یعنی سختی آب معنیش این است که هر 
چقدر کربنات کلسیم بیشتر باشد، آب سخت تر می شود و در بعضی از مناطق وجود 
دارد؛ اما رسوباتی که موقع جوشاندن آب رسوب می کند، در کلیه ها رسوب نمی دهند، 
چون آب از روده ها می گذرد و اگر هم رسوبی قرار باشد انجام شود، در روده ها تشکیل 

می شود و به کلیه های ما آسیب نمی رساند.

موارد  در  که  دلیل  این  به  همواره  فای  وای  امواج 
متعددی از جمله ارتباطات و مکان  یابی های جغرافیایی 
مورد استفاده است، بسیار تحت بررسی قرار داشته و 
دارد. این امواج امروزه به قدری پر کاربرد هستند که 
بیشتر کاربران روز و شب خود را در بین این امواج 

 می گذرانند.
نبض ما– همه می دانیم  امواج وای فای از مودم شروع و 
به دستگاه کاربر ختم می شود؛ دقیقا مشابه امواج بلوتوث 
و گوشی تلفن. اما بر خلاف امواج گوشی تلفن همراه، 
سیگنال های WiFi بر روی نقطه خاصی از بدن تجمع 
و تمرکز ندارند. در صورتی که گوشی تلفن همراه، از 
آنجایی که کاربر آن را نزدیک گوش و سر خود مورد 
استفاده قرار می دهد، امواج مستقیم  بر  سر و مغز انسان 
اثر گذارند و جمجمه انسان توانایی جلوگیری از امواج وای 

فای برای نفوذ در مغز را ندارد.
امواج وای فای چیست؟

WiFi مخفف کلمات Wireless Fidelity می باشد 
و در حقیقت یک شبکه بی سیم است که مانند امواج 
رادیو و تلویزیون و سیستم های تلفن همراه از امواج 
رادیویی استفاده می کند. برقراری ارتباط با شبکه بی 
سیم شباهت زیادی به یک ارتباط رادیویی دو طرفه 

)مانند بی سیم پلیس( دارد.
خطرات امواج وای فای

خطراتی که برای وای فای عنوان شده است بیشتر 
شامل موارد زیر می شود:

اختلال شناختی و عدم تمرکز
 بی خوابی

عدم رشد و نمو اطفال بخصوص در دوران جنینی
 اختلال در کار کرد مغز

کاهش باروری
کاهش اسپرم و در نتیجه نازایی

تپش قلب
 افزایش استرس

بررسی های زیادی روی این موارد صورت گرفت، نتایج 
نهایی که از این بررسی ها بدست آمده است دریافتند 
که ترس و خطرات امواج وای فای به آن میزانی که 
در جامعه القا شده است نیست و در بسیاری از موارد 
بی خطر و یا آنقدر کم خطربوده که قابل توجه نیست. 
میزان تاثیر امواج وای فای به مغز و انرژی که مننقل می 
شود از حد استاندارد بالاتر نبوده و جای ترس و نگرانی 

وجود ندارد.
محققان آزمایش ها و بررسی های بسیاری  روی امواج 
وای فای  کرده اند و به این نتیجه رسید ه اند که شاید این 
امواج، منجر به بروز سرطان مغز در انسان شود. در سال 
 )IARC( 2011 آژانس بین المللی تحقیقات سرطان
امواج WiFi را در گروه عوامل  »احتمالا« سرطان زا برای 

انسان طبقه بندی کرد.
مضرات وای فای

اما می توان درباره  مضر بودن امواج رادیویی، به عوامل 
متعددی اشاره کرد. امواج وای فای وقتی پخش شوند 
در همه جا هستند. حتی اگر در زمان شب مودم خود 
را خاموش کنید، باز هم تحت تأثیر امواج WiFi که از 
خانه همسایه می آید هستید. نکته بسیار بااهمیت آنکه 
بنا بر تحقیقات، کودکان در معرض خطر بیشتری از 
بزرگسالان در محیط های محاصره شده با امواج وای 
فای قرار دارند و احتمال دچار شدن آنها به اختلالات 

ذهنی در دوران رشد از این جهت بیشتر است.
مضرات امواج وای فای در بارداری

امواج وای فای یک دوز ایمن و سالم دارند و از آن حد 
که گذشت دیگر به عنوان یک خطر محسوب می شوند. 
صرف استفاده از موبایل برای خانم های باردار مشکلی 
ایجاد نمی کند ولی اگر این استفاده از حد مجاز تجاوز 
کند، خطرناک خواهد بود. دستگاهی برای اندازه گیری 
دوز مجاز امواج رادیوفرکوئنسی وجود ندارد و این را خود 
مادر مشخص می کند مثلا روزی که از موبایل بیشتر 
استفاده می کند، دچار سردرد می شود؛ وقتی در اثر 

استفاده زیاد از موبایل دچار سردرد و ناراحتی هایی شد 
یعنی امواج بیش از حد مجاز روی او تاثیر گذاشته و این 
ممکن است خطراتی هم برای جنین ایجاد کند. تا حد 
امکان بانوان باردار نباید در معرض این امواج قرار گیرند 
به عنوان مثال در مورد ام.آر.آی که امواج مغناطیسی 
و رادیویی با هم مورد استفاده قرار می گیرد، می گویند 
در 4 ماه اول دوران بارداری نباید انجام شود چون برای 

جنین ضرر دارد.
 جلوگیری از خطرات وای فای

باید تا جایی که امکان دارد استفاده از اینترنت وای فای 
و یا تلفن همراه را کاهش دهیم یعنی زمانی که نیازی به 

استفاده وجود ندارد آنها را خاموش کنیم.
همیشه سعی کنیم تا جایی که امکان دارد از مولد 
فای  وای  های  مودم  از  اگر  یعنی  باشیم.  دور  اشعه 
استفاده می کنیم سعی کنیم تا آنها را در اتاق خواب  
قرار نداده و نسبت به آن فاصله داشته باشیم. این اصل 
برای استفاده از دستگاه مایکروویو )واژه همگانی و رایج 
آن ماکروفراست( و یا تلفن همراه نیز وجود دارد به 
طوری که زمانی که از این دستگاه استفاده می کنیم 
سعی کنیم در زمان استفاده از آن فاصله لازم را داشته 
باشیم. این اصل در مورد استفاده از تلفن همراه نیز وجود 
دارد یعنی زمان استفاده از تلفن همراه سعی کنیم از 
هندزفری با سیم استفاده کرده و یا اینکه تلفن را روی 
بلندگو قرار داده و از تماس مستقیم با صورت بپرهیزیم.

در مکان هایی که امکان فاصله گرفتن از منبع انرژی 
وجود ندارد باید با ایجاد حصاری مانند چوب بین فرد 
و منبع انرژی فاصله ایجاد کرد که البته این موضوع در 
مورد امواج اینترنت وای فای و یا تلفن همراه کاربرد ندارد 
و فقط در مورد امواجی مانند مایکروویو  و یا در رادیو 

لوژی ها کاربردی است.
اینگونه منابع، انرژی های بزرگی ندارند که فکر کنیم 
آسیب زیادی به بدن وارد می کند ولی استفاده از آن 
باید مدیریت شود یعنی زمانی که نیازی به استفاده وجود 
ندارد دستگاه را خاموش کنیم که در این زمینه باید 
فرهنگ سازی شود. با این وجود برخی از افراد بدون 
اینکه خود نیز اطلاع داشته باشند نسبت به  وجود امواج 
آلرژی دارند به طوری که مطابق آمار سازمان بهداشت 
امواج  به  افراد در جهان  از  جهانی حدود 16 درصد 
الکترونیکی آلرژی دارند و لذا اینگونه افراد باید در استفاده 

از اینگونه تکنولوژی ها احتیاط کنند.
تاثیر کاکتوس بر امواج وای فای

چندی پیش در فضای مجازی خبری بسیار دست به 
دست همه می چرخید ، مطلب از این قرار بود که اگر 
گلدان با کاکتوسی را در اطراف مودم قرار دهیم امواج 
وای فای را به خود جذب می کند. درواقع اینگونه نیست 
و این مطلب به هیچ عنوان صحت علمی ندارد چرا که 
این امواج امواج کوری هستند که بصورت پالس منتشر 
می شوند و کل محیط را بصورت شعاع های مختلف 
تحت تاثیر قرار می دهند و هرچه دور تر شویم قطر دایره 
بیشتر خواهد شد و فقط میزان تماس ما با امواج کم می 
شود. اگر این گیاه بخواهد امواج وای فای را به خود جذب 
کند در آن هنگام وای فای نیز قطع خواهد شد لذا در 
بهترین حالت آن هم اگر گیاه بزرگی باشد شاید بتواند به 

عنوان یک حصار عمل کند.
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10خطر باورنکردنی امواج وای فای

 

با این ساعت ضدچرت به موقع بیدار شوید

کشف مکانیسم دقیق چگونگی رشد نخاع

محققان دانشگاه کالیفرنیا سن  دیه گو آمریکا موفق به 
طراحی یک حسگر گرمایی شدند که برای کار کردن به 

کمترین انرژی ممکن نیاز دارد.
 Hui ("این حسگر حرارتی که تحت نظارت "هو وانگ 
Wang( از محققان این دانشگاه ساخته شده برای کار 
کردن تنها نیاز به 113 پیکو وات)113 * 10 به توان 

منفی 12 وات( انرژی دارد.
میزان انرژی مورد نیاز در این حسگر به قدری پایین 
است که می توان با یک باتری بسیار کوچک برای چندین 

سال با آن کار کرد.
برای تولید این حسگر منحصر به فرد، تیم تحقیقاتی 
تلاش کرد تا در دو زمینه نیاز به مصرف انرژی در این 

حسگر را کاهش دهد.
نکته قابل توجه در این روش ها این است که یکی از 
پدیده هایی که محققان در این زمینه تلاش می کنند از 
آن رهایی یابند "نشتی گیت" در ترانزیستورهاست و بر 
خلاف معمول در تولید این حسگر از این پدیده استفاده 

شده است.

از  بخشی  ترانزیستورها،  ابعاد  شدن  کوچک  با 
الکترون هایی که در داخل آن در حال حرکتند به بیرون 
نشت می کنند و تیم تحقیقاتی دانشگاه کالیفرنیا سن 
دیه گو با استفاده از انرژی همین الکترون های نشتی، 

انرژی مورد نیاز حسگر را تامین کرده اند.

وانگ در توضیح این موضوع گفت: بسیاری از محققان 
تلاش می کنند از ایجاد جریان نشتی در ترانزیستورها 
جلوگیری کنند ولی ما به همین جریان برای تامین انرژی 

هر چند اندک در این حسگر حرارتی نیاز داریم.
در رهیافت دیگری که محققان برای کاهش مصرف 
انرژی در این حسگر استفاده کردند، میزان مصرف انرژی 
برای خواندن دما توسط حسگر را کاهش دادند و در 
نتیجه این حسگر 628 برابر کمتر از نمونه های پیشرفته و 

مشابه خود انرژی مصرف می کند.
این حسگر می تواند از دمای منفی 20 تا 60 درجه 
پوشیدنی،  لوازم  در  و همچنین  کند  کار  سانتی گراد 
محیطی و داخل منازل و ساختمان ها مورد استفاده قرار 

بگیرد.
کاهش سرعت خواندن دما در این حسگر، سرعت آن 
را به یک درجه حرارت بر ثانیه رسانده است که به گفته 
سازندگان زمانی که قرار باشد دماهایی که به سرعت 
تغییر نمی کنند )مانند دمای بدن( را بخواند، نیازی به 

سرعت بالا نخواهد بود.

حسگر گرمایی که نیازی به منبع انرژی ندارد

تیمی از دانشمندان رشته های تحقیقاتی مختلف از مکانیسم موجود در پس چگونگی 
رشد نخاع پرده برداشتند.

گروه تحقیقاتی حاضر در این مطالعه دریافتند سلول های عصبی نخاع چگونه حین 
رشد جنین، در الگوهای دقیق سازماندهی می شوند. محققان "موسسه فرانسیس 
کریک" ) Francis Crick Institute( در لندن، موسسه علم و فناوری اتریش و موسسه 
پلی تکنیک فدرال لوزان در سوئیس در آزمایشات شان پی بردند سلول هایی که قرار بود 
در جنین موش ها به سلول های عصبی تبدیل شوند، از دو سیگنال استفاده می کنند. این 
دو سیگنال در جهت های متضاد در نخاع)یعنی پشت و پهلو( پراکنده می شوند تا مکان 
دقیق سلول های عصبی را ارزیابی کنند. تیم زیست شناسان، مهندسان و فیزیکدانان حاضر 
در این پروژه دریافتند مقادیر سیگنال های نشات گرفته از پهلو و پشت بدن، حین رشد 
سلول های عصبی بر فعالیت ژن ها تاثیر می گذارد. سلول ها براساس این فعالیت ژن ها 
به انواع مناسب سلول های عصبی تبدیل می شوند که در نهایت این سلول ها در طناب 
نخاعی جای  می گیرند. زمانی که جنین رشد می کند به انواع مناسب سلول ها نیاز دارد تا 
در داخل اندام های در حال شکل گیری آرایش شوند. این امر به ویژه در نخاع حائز اهمیت 
است یعنی جایی که انواع سلول های عصبی باید به طور دقیق در مکان های مورد نیاز 
جای گیری کنند تا مدارهای نخاعی بتوانند برای کنترل حرکت عضلات مونتاژ شوند. با 
این حال، تا پیش از این تحقیق، مکانیسم موجود در پس سازماندهی سلول های عصبی در 
طناب نخاعی ناشناخته بود. این کشف در بلندمدت به دانشمندان در استفاده از سلول های 
بنیادی در رویکردهایی مانند مهندسی بافت و پزشکی کمک خواهد کرد با این حال، هنوز 

تا کاربرد آن در رشته های مختلف راه درازی مانده است.

تیمی بین المللی از دانشمندان آزمایشگاه ملی لاورنس برکلی در آمریکا و دانشگاه 
کالیفرنیا در برکلی با همکاری یک محقق ایرانی، ماده ای دو بعدی تولید کرده اند که علم 

"اسپینترونیک" را متحول خواهد کرد.
این ماده دارای ضخامت اتم است و زهرا پدرام رازی و همکارانش پس از تولید آن، 

ویژگی های ماندگار و عجیبش را بررسی کردند.
این ماده در سنکروترون تحقیقاتی"ALS("منبع نوری پیشرفته( تولید شده که با 
پرتو ایکس کار می کند. این شتاب دهنده تحقیقاتی در آزمایشگاه ملی لاورنس برکلی 
آمریکا قرار دارد.سنکروترون، نوعی شتاب دهنده ذرات به شکل یک حلقه دایره ای است 

که با کمک میدان های الکتریکی و مغناطیسی، تابش الکترومغناطیسی تولید می کند.
ذراتی که با سرعتی نزدیک به سرعت نور در یک محیط الکترومغناطیسی حرکت 
می کنند، در جهت حرکت شان، نوری منتشر می کنند که تابش سینکروترون یا نور 
سنکروترون نامیده می شود. تابش سنکروترون یک امکان توانمند برای مطالعه ساختمان 
مولکولی و تغییرات شکل و ترکیبات سلولی در هنگام واکنش های شیمیایی است که در 

زمینه های مختلف تحقیقاتی و کاربردی به کار می رود.
ماده1T'-WTe2 تولید شده توسط زهرا پدرام رازی و همکارانش نام دارد و دو حوزه 

تحقیقاتی مواد دوبعدی و مواد توپولوژیک را به هم پیوند می دهد. مواد دوبعدی، مواد 
تک لایه ای مانند گرافن هستند که متقاوت از اشکال ضخیم تر ماده رفتار می کنند. 
همچنین الکترون های موجود در مواد توپولوژیک بدون مقاومت و صرف نظر از نارسایی ها 

و موانع موجود می توانند در حالت های قابل پیش بینی حرکت کنند.
در لبه های ماده ابداعی، اسپین الکترون ها و جنبش آنی آنها تا حد زیادی به هم وابسته 

بوده و قابل پیش بینی است.
این ماده عایق توپولوژیکی است چون سطح داخلی آن هادی جریان الکتریسیته 
نیست و رسانایی الکتریکی اش)جریان الکترون ها( محدود به لبه های آن است. جریان 
الکترون ها کاملا به مسیر اسپین آن ها وابسته است و فقط به لبه های ماده محدود 
می شود؛ در این ماده الکترون ها در یک جهت حرکت می کنند و یک نوع اسپین دارند که 
این ویژگی کارآمدی برای ساخت ابزارهای اسپینترونیک به شمار می آید. اسپینترونیک 
یا الکترونیک اسپینی، علم استفاده از اسپین الکترون ها )حرکت الکترون ها به دور هسته( 

در حوزه الکترونیک است.
چنین ابزارهایی در مقایسه با ابزارهای الکترونیک کنونی قادرند داده ها را به صورت 

روان تر و با مصرف انرژی کمتر و همچنین تولید حرارت کمتر حمل کند.

با  بهشتی  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  محققان 
استفاده از نوعی قارچ، نانوذرات طلای با قطر 60 نانومتر 

تولید کردند که فاقد آلودگی های زیست محیطی است.
و  فیزیکی  فرایندهای  شامل  مختلفی  روش های 
شیمیایی برای تولید نانوذرات وجود دارد. در هر یک از 
این روش ها ذرات جدید با شکل و اندازه  خاص تولید 
می شوند، ولی بیشتر آنها گران قیمت بوده و یا خطرات 
و آلودگی های زیست محیطی به دنبال دارند. لذا نیاز 
روزافزون به روش های قابل اطمینان برای سنتز نانوذرات 
که به محیط  زیست آسیب وارد نکنند، احساس می شود.

کاربرد  به  محققان  تا  است  شده  سبب  امر  این 
سیستم های بیولوژیک  )زیستی( روی آورند. بر اساس 
تحقیقات  حیطه   در  بین المللی  تقسیم بندی های 
زیست فناوری، مطالعاتی که در زمینه  نانوزیست  فناوری 
 Gold( طلایی  فناوری  زیست   حوزه   می گیرد،  انجام 

biotechnology( نامیده می شود.
بر این اساس محققان دانشکده داروسازی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی در مطالعات اخیر خود موفق 

به سنتز نانوذرات طلا در این حوزه شدند.
تخصصی  دکترای  دستیار  برآبادی،  حامد  دکتر 
بیوتکنولوژی دارویی دانشکده داروسازی شهید بهشتی 

و از محققان این طرح، بیوسنتز نانوذرات با استفاده از 
قارچ ها را یکی از راهکارهای جدید در حوزه  ساخت 
نانوذرات عنوان کرد و گفت: به همین دلیل در این 
قارچ  از  استفاده  با  طلا  نانوذرات  بیوسنتز  پژوهش 
پنیسیلیوم اکولاتوم )Penicillium aculeatum( و در 
نانوذرات ساخته شده  انگلی  اثرات ضد  ادامه بررسی 
مدنظر قرار گرفت. وی با بیان اینکه در این طرح از 
محیط کشت بدون سلول برای تولید نانوذرات استفاده 
شد، ادامه داد: طبق مشاهدات، قارچ پنیسیلیوم اکولاتوم 
توانایی تولید نانوذرات طلا را دارد. نانوذرات طلای سنتز 
شده دارای متوسط قطر 60 نانومتر و به  صورت کروی 

و همگن هستند.
برآبادی اضافه کرد: علاوه بر آن این نانوذرات دارای 
اثر ضد انگلی قابل  توجهی علیه پروتواسکولکس های 
کیست هیداتید نیز بودند. با توجه به ویژگی ضدانگلی، 
این نانوذرات فلزی می توانند در صورت رسیدن به تولید 
انبوه، به منظور کاربردهای مختلف دارویی و پزشکی مورد 

استفاده قرار گیرند.
این محقق، برتری اصلی نانوذرات تولید شده در این 
طرح نسبت به نانوذرات تولید شده شیمیایی را نبود 
باقیمانده های سمی آلی در سطح، ایجاد حداقل ضایعات 

و مواد غیر مصرفی در فرآیند تولید، حجم بالای تولید و 
تکرارپذیری نسبت دانست.

برآبادی با تاکید بر اینکه بسیاری از مطالعات انجام  
ساختار  و  اندازه  در  را  نانوذرات  تولید  تاکنون  شده 
 گوناگون از میکروارگانیسم هایی نظیر اشریشیا کولی، 
باسیلوس سابتیلیس و غیره گزارش کرده اند، خاطرنشان 
کرد: با توجه به اینکه میکروارگانیسم های نام برده جزو 
میکروارگانیسم های بیماری زا هستند، لذا برای ورود به 
صنعت با ملاحظات و محدودیت هایی همراهند. این در 
حالی است که قارچ پنیسیلیوم اکولاتوم استفاده شده در 
این طرح غیر بیماری زا است. لذا می تواند گزینه مناسبی 
جهت مطالعات تکمیلی و تولید نانوذرات در مقیاس 

صنعتی باشد.
وی با بیان اینکه در این طرح تولید نانوذرات به  صورت 
ماکروسکوپی با تغییر رنگ محیط از زرد به بنفش و 
بررسی λMax با روشUV اثبات شده است، یادآور 
شد: اندازه  ذرات، شاخص پراکندگی نانوذرات )PDI( و 
پتانسیل زتا که معرف پایداری نانوذرات است، توسط 
دستگاه Zeta sizer معین شده است. همچنین شکل و 
ساختار نانوذرات توسط میکروسکوپ الکترونی AFM و 

SEM بررسی شده است.

تولید ماده ای جدید برای متحول  کردن حوزه "اسپینترونیک"

تولید نانوذرات طلای ضدانگل از نوعی قارچ در کشور

شرکت کیک  استارتر ساعتی به بازار عرضه کرده است که زنگ زدن آن تا وقتی که 
کاربر از تخت خود خارج نشود، قطع نمی شود.

 این ساعت از دو بخش تشکیل شده است. بخش اول که یک ساعت معمولی است 
همانند نمونه های بسیاری که در بازار دیده می شود و بخش دوم که یک پایه است که باید 

برای قطع شدن زنگ آن به ساعت متصل شود.
کاربر می تواند این بخش را در هر قسمت مجزایی از خانه قرار دهد تا زمانی که این 
ساعت به صدا درمی آید، از تخت خارج شود و ساعت را به پایه آن وصل کند تا صدای زنگ 

آن قطع شود و به این ترتیب از شر چرت های صبحگاهی رهایی یابد.
این ساعت که "اسنوزل")Snoozle( نام دارد تحت حمایت و سرمایه گذاری 50 هزار 
دلاری شرکت "کیک استارتر")Kickstarter( طراحی شده است و اصطلاحا "ساعت ضد 
چرت" نامیده می شود با قیمت 44 یورو به فروش خواهد رسید و تحویل آن از ماه ژانویه 

سال 2018 آغاز خواهد شد.
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مدیرکل بهزیستی استان قم تشریح کرد 

مهمترین علل طلاق در قم
مدیرکل بهزیستی استان قم  با بیان اینکه حدود 40 تا 50 درصد متقاضیان 
طلاق استان به مراکز بهزیستی مراجعه می کنند، گفت: بر اساس بررسی 
کارشناسان در مراکز مشاوره بهزیستی، عدم داشتن مهارت های ارتباطی و 
زندگی، اعتیاد، اختلالات شخصیتی و عدم مسئولیت پذیری بیشترین فراوانی را 

در علت طلاق داشته است.
دکتر رضا سلیقه اظهارداشت : ازدواج مهم ترین تصمیم در زندگی هر فردی 
می باشد، بنابر این لازم است ازدواج با شناخت کامل و فراگیری مهارتهای 
زندگی قبل از ازدواج صورت گیرد و در صورتی که فرد این مهارتها را نداشته 

باشد در ابتدای زندگی مشترك دچار مشکلاتی خواهند شد.
مدیرکل  بهزیستی قم افزود: متاسفانه برخی زوجین در زمینه مهارت های 
ارتباطی و زندگی ضعیف هستند و همین مساله باعث ایجاد اختلاف و تنش در 
خانواده شده و در صورت شدت یافتن و بحرانی شدن این تنش ها در نهایت به 
طلاق منجر می شود. وی با بیان اینکه طلاق آسیبی است که از اهمیت ویژه 
ای برخوردار می باشد، گفت: طلاق علت های زیاد و بعضا پیچیده ای دارد، ولی 
عواملی مانند اعتیاد، مسائل اقتصادی، ضعف در مهارت های ارتباطی و زندگی، 
خیانت و بیماری های جسمانی را از جمله عوامل مهم تر دخیل در طلاق می 

باشند.
سلیقه با بیان اینکه باید در حوزه پیشگیری از طلاق فعالیت بیشتری صورت 
گیرد، گفت: باید بر اساس برنامه ریزی دقیق و علمی زوجین قبل و بعد از شروع 
زندگی مشترک در کلاس های آموزشی شرکت کنند تا کمتر دچار آسیب های 

ناشی از عدم آگاهی و یا در نهایت طلاق شوند.
به گزارش روابط عمومی بهزیستی قم مدیرکل بهزیستی استان قم  ادامه داد: 
زمانی که زوجین دچار مشکل شوند، اگر هر چه سریع تر با مراجعه به مراکز 
مشاوره برای حل آن اقدام کنند به مراتب نتایج بهتری می گیرند و در این 
صورت شاید نیاز به مراجعه به محاکم قضایی خانواده و انجام اقدامات قانونی 

نباشد.
در استان قم 19 مرکز مشاوره وابسته به اداره کل بهزیستی فعال است که از 
این تعداد، سه مرکز خدمات مشاوره تخصصی ارائه می دهند، سه مرکز پایگاه 

سلامت روان محلی و 13 مرکز نیز مراکز مشاوره عمومی هستند.
سلیقه  با اشاره به روند مهاجرت به شهرهای بزرگ، گفت: به طور طبیعی در 
چنین بافتی در شهرهای بزرگ ازدواج های بین فرهنگی رشد قابل ملاحظه ای 
دارد و بر همین اساس مسائل و مشکلات پس از ازدواج و طلاق نیز زیاد می 
شود. وی در عین حال افزود: چند فرهنگی در بحث ازدواج در ابتدا منفی نیست، 
در هر جامعه ای خرده فرهنگ های متفاوتی وجود دارد؛ مهم این است که 
چگونه با این مساله برخورد کنیم؟ در یک جامعه با خرده فرهنگ های متفاوت 
هم می شود با اقداماتی مثل مشاوره و ازدواج آگاهانه این اختلافات را در خانواده 

به حداقل رساند و مشکلات را نیز کمتر کرد.
مدیرکل بهزیستی با بیان اینکه مشاوره با متقاضیان طلاق از موضوع های 
سخت و پیچیده برای مشاوره است، گفت: افرادی که قصد طلاق دارند و به 
مراکز مشاوره مراجعه می کنند، معمولا انگیزه ادامه زندگی مشترک ندارند و 
همین امر مهارت و زمان زیادی برای مشاوره می طلبد تا این کار با موفقیت 

انجام شود.
وی وحدت رویه میان دستگاه های ذیربط در امر کاهش طلاق را ضروری 
دانست و گفت: باید بین دستگاه ها وحدت رویه و همگرایی باشد تا این اقدامات 
موثرتر و منجر به نتایج بهتری شود و همچنین از هدر دادن امکانات و منابع 

نیز جلوگیری شود.
سلیقه  با بیان اینکه حدود 40 تا 50 درصد متقاضیان طلاق استان به مراکز 
بررسی کارشناسان در مراکز  اساس  بر  بهزیستی مراجعه می کنند، گفت: 
مشاوره بهزیستی، عدم داشتن مهارت های ارتباطی و زندگی، اعتیاد، اختلالات 
شخصیتی و عدم مسئولیت پذیری بیشترین فراوانی را در علت طلاق داشته 

است.
وی تصریح کرد: بر اساس این بررسی ها طلاق در کشور طی سال های اخیر 
در برخی مقاطع روند نزولی و در برخی مقاطع دیگر روند صعودی داشته است 

و استان قم هم از این امر مستثنی نبوده است.
مدیرکل بهزیستی در خصوص نتایج اقدامات صورت گرفته طی سالهای 
گذشته افزود: بر اساس بررسی های صورت گرفته به صورت میانگین 28 
درصد زوجین مراجعه کننده به مرکز کاهش طلاق بهزیستی سازش می کنند 
و معمولا بر اساس بررسی های دوره پیگیری، درصد بالایی از این زوجین تا 
بیش از دو سال زندگی مشترک آرامی دارند. خوشبختانه در بحث کاهش طلاق 
همکاری و تعامل خوبی بین دادگستری استان و بویژه مجتمع قضایی خانواده 
)دادگاه خانواده( با بهزیستی وجود دارد، که این امر در درازمدت می تواند تاثیر 

مثبتی روی برنامه های این حوزه داشته باشد. 
وی وضعیت مراجعه کنندگان به مراکز بهزیستی گفت:  48 درصد از افرادی 
که برای طلاق به مراکز بهزیستی مراجعه نمودند فرزند نداشته اند. همچنین  58 
درصد از این افراد زیر پنج سال زندگی مشترک داشته اند که این موضوع بیانگر 

اهمیت سالهای اولیه زندگی مشترك می باشد.
به گفته وی، افسردگی، اضطراب و اختلالات مربوط به وظایف شغلی از جمله 
عوارض طلاق برای زوجین مراجعه کننده به این مراکز بوده و مشکلاتی از قبیل 
اختلالات اضطرابی، گوشه گیری، افت تحصیلی، پرخاشگری و ترک تحصیل از 

جمله عوارض و اختلالات ایجاد شده برای بچه های طلاق می باشد.
وی افزود: در بحث متکدیان، دختران فراری و کودکان خیابانی نیز بررسی 
های صورت گرفته در مراکز بهزیستی بیانگر این است که بیش از 50 درصد این 
افراد از سایر استانهای کشور می باشند که به دلایل مختلف از جمله دسترسی 
راحت تر و امنیت بیشتر به قم وارد می شوند. به عبارتی دیگر این افراد سرریز 
آسیب های اجتماعی استان های دیگر می باشند و متاسفانه در بسیاری از مواقع 

آمار این افراد به عنوان آسیب های اجتماعی قم مطرح می شود. 
وی افزود: ارتقاء امکانات و خدمات در شهرهای مبدأ نیز می تواند انگیزه 
مهاجرت افراد به شهرهای بزرگ از جمله قم را کاهش دهد و انگیزه بازگشت 

افرادی را که مهاجرت کرده اند را افزایش دهد.
مدیرکل بهزیستی به ایجاد پایگاه های خدمات اجتماعی اشاره و بیان کرد: 11 
پایگاه خدمات اجتماعی در سکونت گاه های غیررسمی و مناطق حاشیه ای شهر 
که از لحاظ خدمات اجتماعی کم برخوردار بودند فعال شده است که با فعالیت 
های اجتماع محور، با کمک اهالی محل اقدام به برنامه ریزی مختلف جهت 

کاهش عوارض و آسیب های ناشی از حاشیه نشینی می کنند.
وی گفت: نخستین هدف پایگاه های خدمات اجتماعی این است که افراد 
دچار آسیب نشوند و بهداشت فردی و روانی آن ها با شرکت در کلاس های 
آموزشی که در مدارس، مساجد و پایگاه های بسیج برگزار می شود، ارتقا یابد تا 

بتوانند مسائل و مشکلاتشان را حل کنند.
سلیقه افزود: در خصوص فعالیت در مناطق حاشیه ای شهر نباید صرفا به 
فعالیت های دولتی بسنده کرد، بلکه باید به سمت برنامه های اجتماع محور 
برویم تا افرادی که در آن جامعه زندگی می کنند در برنامه ریزی ها، شناخت 

مسائل و مشکلات اجتماعی دخیل باشند تا برنامه های اجرایی موثرتر باشد.
وی گفت: افرادی که از بضاعت مالی کمتری برخوردارند و معمولا مشاغل 
کاذب دارند برای تهیه مسکن ارازن تر و برخی دیگر به دلیل بافت فرهنگی 

خاص این مناطق به حاشیه نشینی روی می آورند.
وی افزود: در برخی از این مناطق دسترسی به امکانات شهری و خدمات 
اجتماعی محدودتر است و هر چه دسترسی کمتر باشد امکان بروز مشکلات و 
آسیب های اجتماعی نیز بیشتر است. بر همین اساس یکی از اهداف پایگاههای 
خدمات اجتماعی تسهیل دسترسی مردم این مناطق به خدمات اجتماعی، 

مهارتی و مشاوره ای مختلف و در نهایت توانمند سازی افراد می باشد. 
سلیقه همچنین با اشاره به معضلاتی مانند دختران فراری و زنان خیابانی، 
گفت: این افراد توسط شهرداری و یا نیروی انتظامی جمع آوری و بخشی از آن 

ها برای ساماندهی به بهزیستی سپرده می شوند.
وی افزود: زنان و دخترانی که از شهرهای دیگر به قم آمده باشند به شهرشان 
بازگردانده می شوند و خانواده افرادی که ساکن قم هستند شناسایی می شوند 
و بر اساس وضعیت آن خانواده و پس از مناسب شدن شرایط خانواده، این افراد 
یا به خانه بازگردانده و یا در مراکز بهزیستی به صورت موقت نگهداری می شوند.
مدیرکل بهزیستی  با بیان اینکه کارشناسان بهزیستی با انجام مشاوره و سایر 
اقدامات شرایط خانواده را برای پذیرش این افراد مناسب تر می کنند، ادامه 
داد: این گروه از دختران و زنان در مرکز مداخله در بحران بهزیستی ساماندهی 
می شوند و در صورت نیاز به بازپروری، در سایر مراکز بهزیستی نگهداری و 

ساماندهی می شوند.
وی تصریح کرد: دختران فراری و زنان خیابانی معمولا حاصل خانواده های 
نابسامان هستند که عمدتا درگیر مشکلاتی از جمله طلاق، اعتیاد، مشکلات 
اخلاقی پدر یا مادر هستند. بنابر این یکی از اقدامات مناسب در زمینه پیشگیری 
از این مشکلات کم کردن تنشها در خانواده ها و ایجاد فضای ارتباطی و عاطفی 

صحیح بین اعضای خانواده می باشد.

هر شیفته ای که دل به مدینه روانه می کند، بر غربت قبرستان 
بقیع ناله می کند. تربت مطهر چهار امام معصوم )ع( تنها با 
سنگ چین هایی نمایان است که زائران آن اجازه زیارت ندارد 

و باید با دل گریه کند. 
هشتم شوال سال 1344 هجری قمری قبرستان بقیع به 
عنوان مهم ترین قبرستان اسلام به دست وهابیون تخریب 
شد.در کمتر کشوری به اندازه سرزمین حجاز، آثار مربوط به 
قرون نخستین اسلام وجود داشته است؛ چرا که زادگاه اصلی 
اسلام آن جاست و آثار گرانبهایی از پیشوایان اسلام در جای 
جای این سرزمین دیده می شود. ولی متأسفانه، متعصّبان 
خشک مغز وهّابی، بیشتر این آثار ارزشمند را به بهانه واهی آثار 
شرک، از میان برده اند و کمتر چیزی از این آثار پرارزش باقی 
مانده است. نمونه بارز آن، قبرستان بقیع است. این قبرستان، 
مهم ترین قبرستان در اسلام است که بخش مهمی از تاریخ 
اسلام را در خود جای داده و کتاب بزرگ و گویایی از تاریخ 

مسلمانان به شمار می آید.
خفتگان در بقیع 

قبرستان بقیع، مدفن چهار امام شیعه امام حسن مجتبی)ع(، 
امام سجاد)ع(، امام باقر)ع( و امام صادق)ع(، »فاطمه بنت اسد« 
مادر امیرالمومنین علی)ع(، همسران پیامبر)ص( ام سلمه، ماریه 
و ...، »ام البنین« مادر حضرت عباس)ع(، عقیل بن ابیطالب، 
»عبدالله بن جعفر« همسر حضرت زینب، و بسیاری از صحابه 
پیامبر نظیر عثمان بن مظعون )این شخص با عثمان بن عفان، 
خلیفه سوم تفاوت دارد(، ابوسعید خدری، مقداد بن اسود، 
عباس  بن عبدالمطلب، اسماعیل فرزند امام صادق)ع(، عاتکه 
و صفیه عمه های پیامبر)ص(، جابر بن عبدالله انصاری، شهدای 

واقعه حره، حسان بن ثابت و ....است. 
گذشته بقیع 

قبرستان بقیع در گذشته، به این شکل نبوده و بر اساس کتب 
تاریخی، بیشتر قبور دارای بارگاه و ضریح بوده اند. میرزا حسین 
فراهانی در سفرنامه خود می نویسد: »چهار ائمه اثنی  عشر در 

بقعه بزرگی که به صورت هشت ضلعی ساخته شده، واقع اند و 
گنبد اندرون آن، سفید کاری است«. 

تاریخ ساخت این بنای عظیم را به حدود سال 470 هجری 
قمری نسبت می دهند، یعنی این بارگاه بزرگ، حدود 800 سال 
پابرجا بوده است. بنابر نقل ها، حرم ائمه اطهار در بقیع، دو درب 

داشته که زائران از یکی وارد و از دیگری خارج می شده اند، این 
حرم دارای خادم و متولی و گنبد آن سفید رنگ و از نظر شکل، 
هشت ضلعی بوده است، بر خلاف حرم سایر ائمه اطهار، صحن 
در اطراف نداشته است و در داخل آن، محرابی به نام »محراب 

فاطمه« وجود داشته است. 

نخستین تخریب قبور ائمه بقیع 
نخستین تخریب قبور مطهر ائمه  بقیع به دست وهابیون 
یعنی زمان سقوط دولت  سعودی در سال 1220 هجری 
اول سعودی ها توسط حکومت عثمانی روی  داد، پس از این 
واقعه  تاریخی - اسلامی با سرمایه گذاری مسلمانان شیعه و 
به  کار بردن امکانات ویژه ای، مراقد تخریب  شده به زیباترین 
شکل بازسازی  شد و با ساخت گنبد و مسجد، بقیع به یکی 
از زیباترین مراقد زیارتی و در واقع مکان زیارتی - سیاحتی 

مسلمانان تبدیل  شد. 
دومین و در واقع دردناک ترین حادثه تاریخی - اسلامی معاصر 
به هشتم شوال سال 1344 و پس از روی  کار آمدن سومین 
حکومت وهابی عربستان مربوط  می شود؛ سالی که وهابیون به 
فتوای سران خود مبنی بر اهانت و تحقیر مقدسات شیعه، مراقد 
مطهر ائمه و اهل بیت  پیامبر)ص( را مورد دومین هجوم وحشیانه  
خود قرار دادند و بقیع را به مقبره ای ویران  شده و در واقع مهجور 

و ناشناخته تبدیل  کردند. 
فضیلت بقیع 

در فضیلت بقیع احادیث و روایات متعددی از پیامبراکرم)ص( 
نقل شده است از جمله اینکه در حدیثی فرمودند: "از بقیع 
70 هزار نفر که صورتشان مانند ماه شب چهارده است محشور 

خواهند شد و بدون حساب وارد بهشت می شوند." 
و در حدیث دیگر آمده است که رسول خدا)ص( در بقیع 
حضور یافتند و اهل قبور را بدین گونه خطاب می کردند: "درود 
بر شما، خداوند ما و شما را بیامرزد شما پیشاهنگان ما بودید و 

ما هم در پی شما خواهیم آمد." 
حرم ائمه بقیع در کتب تاریخ به عنوان مشهد و حرم اهل 

بیت)ع( معروف گردیده است. 
منابع: 

تبدید الظلام، ص 389 
لمعات الشهاب فی سیره محمدبن عبدالوهاب، ص 10 

علی اصغر رضوانی، شیعه شناسی و پاسخ به شبهات 

به مناسبت هشتم شوال سالروز تخریب بقیع

بقیع، بغض شیعه در گلوی تاریخ

امروزه مهم ترین دغدغه نظام آموزشی یک کشور، ایجاد بستری مناسب جهت رشد 
و تعالی سرمایه های فکری در جامعه اطلاعاتی و دانایی محور است. برای آنکه همه 
گروه های اجتماعی قادر باشند به طور مؤثر در چنین جامعه ای مشارکت کنند، باید 

یادگیری پیوسته، خلاقیت، نوآوری و نیز مشارکت فعال و سازنده را بیاموزند. 
 مدارس هوشمند رویکرد جدید آموزشی است که با تلفیق فناوری اطلاعات و 
برنامه های درسی، تغییرات اساسی در فرایند یاددهی و یادگیری را به دنبال خواهد 
داشت. در این رویکرد نقش معلم به عنوان راهنما و نه انتقال دهنده دانش، نقش 
دانش آموز به عنوان عضو فعال، خلاق، نقاد و مشارکت جو، به جای عضوی منفعل 
و مصرف کننده دانش و نظام ارزشیابی به صورت فرایندمحور نه نتیجه محور، تغییر 
خواهدکرد؛ تغییری که مدتی است در ایران نیز تحت عنوان مدارس هوشمند آغاز 
شده است. در ادامه بیشتر درباره مدارس هوشمند و کارکردهای آن در نظام آموزشی 

نوین کشور می خوانید.
محتوای آموزشی هوشمند

عضو هیئت عامل سازمان فناوری اطلاعات ایران درباره برنامه های در دست انجام 
برای حرکت به سمت ایجاد مدارس هوشمند در کشور، می گوید: هوشمندسازی تنها 
به معنای بردن اینترنت، رایانه و لپ تاپ به مدارس نیست، بلکه هدف از هوشمندسازی 

مدارس این است که بتوان محتوای آموزشی را هوشمند کرد.
»خسرو سلجوقی« با اشاره به توافقات صورت گرفته میان وزارت ارتباطات و وزارت 
راستای  در  می دهد:  ادامه  کشور،  مدارس  هوشمندسازی  برای  آموزش وپرورش 
نرم افزاری  سامانه  مدارس،  در  اطلاعات  فناوری  ابزارهای  از  استفاده  فرهنگسازی 

هوشمندسازی مدارس طراحی و آماده عرضه  شده است.
وی با بیان اینکه این سامانه نرم افزاری را به زودی به صورت آزمایشی در تعدادی 
مدارس نصب و راه اندازی خواهیم کرد، می افزاید: هدف این است که این سامانه، به 

تولید محتوای آموزشی در مدارس کمک کند؛ به این معنی که ازطریق این نرم افزار، 
امکان تولید محتوا توسط دانش آموزان، معلمان و به طور کل کادر آموزشی مدارس 
وجود خواهد داشت. پس  از این مرحله، محتوای تولیدشده در میان دانش آموزان 

توزیع می شود و این محتوا می تواند ارزش افزوده ایجاد کند.
سلجوقی تصریح می کند: باوجود ظرفیت رشد چشمگیر محتوا در فضای دیجیتال، 
امکان انتشار این حجم کتاب آموزشی وجود ندارد و سامانه نرم افزاری مدارس می تواند 
منابع ورودی آموزشی و نیز امکان تحلیل و بررسی محتوای تولیدشده را فراهم کند.

وی با تأکید بر اینکه این نوع هوشمندسازی مدارس در همه جای دنیا رایج است، 
خاطرنشان می کند: باوجود زیرساخت های ارتباطی لازم، تولید محتوای دیجیتال 

نقش مؤثری در هوشمندسازی مدارس ایفا می کند.
از  اینکه یکی  به  با اشاره  ایران،  این مقام مسئول در سازمان فناوری اطلاعات 
زیرشاخه های سامانه نرم افزاری هوشمندسازی مدارس اپلیکیشن است، اضافه کرد: 
بالغ بر 12/5میلیون دانش آموز، بیش از 800هزار معلم و یک میلیون کادر آموزشی 

می توانند ازطریق اپلیکیشن در تولید محتوای آموزشی بومی مؤثر واقع شوند.
کارکنان آموزش دیده

رئیس فناوری و آمار آموزش وپرورش استان خراسان رضوی هم درباره تعداد مدارس 
هوشمند این استان، توضیح می دهد: هم اکنون یک هزار و 700مدرسه از هشت هزار 
مدرسه در استان خراسان رضوی در سطح نیمه هوشمند و هوشمند قرار دارند که 
معادل 21درصد است و تقریبا تمام مدارس استان در سطح نیمه الکترونیک هستند.

»مهدی نوری« در پاسخ به اینکه منظور از مدرسه هوشمند دقیقا چیست و دارای 
چه مؤلفه هایی است، می گوید: مدرسه ای که همه فعالیت های مدیریت و کنترل، 
نظارت، یاددهی، یادگیری، منابع آموزشی، کمک آموزشی، ارزیابی، ارزشیابی، امور 
دفتری و ارتباطات آن  همه مبتنی بر فناوری اطلاعات باشد، مدرسه هوشمند تلقی 
می شود و این الگو باید درجهت بهبود نظام تربیتی و پژوهش محور باشد و باید تمامی 
گزینه ها به فرایند آموزش کمک کند. پرورش دانش آموز پژوهش  محور؛ هدف اصلی 
مدرسه هوشمند است. فناوری قرار نیست جایگزین معلم و تدریس شود، فناوری 
به دانش آموز کمک  یادگیری  فرایند  به معلم و همچنین در  آموزش  فرایند  در 
می کند. مدرسه هوشمند نیازمند کارکنان آموزش دیده است و به زیر ساخت هایی 
نظیر زیرساخت های سخت افزاری، شبکه ای و ارتباطی نیاز دارد و همه این موارد 
دست به دست هم می دهند تا مدرسه هوشمند شکل بگیرد. پنج سطح هوشمندسازی 
الکترونیک«،  نیمه  از »سطح  برای مدارس درنظر گرفته  شده است که عبارتند 
»الکترونیک، نیمه هوشمند«، »هوشمند و هوشمند پیشرفته« که هرکدام از این 

سطوح یکسری موارد را دارا هستند تا مدرسه در یکی از این سطوح قرار بگیرد؛ دو 
فرم ارزیابی وجود دارد که این فرم ها را مدارس تکمیل و در مرحله بعد کارشناسان این 
فرم را ارزیابی می کنند. ابزارها و سخت افزارها یک امتیاز می گیرند، معلم آموزش دیده و 
نرم افزارهای آموزشی امتیازهای جداگانه دارند، ابزارهای شبکه ای که به بستر اینترنت 
و اینترانت متصل هستند یا وب سایت دارند و آیا وب سایت فعال هست یا خیر هم 

امتیازهای مربوط به خود را دارد.
بانک های اطلاعاتی قوی

استان خراسان رضوی درباره مهم ترین  آموزش وپرورش  آمار  و  فناوری  رئیس 
مشکلاتی که درحال حاضر در مسیر هوشمندسازی مدارس استان وجود دارد 
نیز توضیح می دهد: هوشمندسازی شتاب زده وارد کشور شد و یکی از مشکلات، 
پایه ریزی این سیستم در پنج سال گذشته بود؛ آن زمان تلقی بر این بود که 
سخت افزارهای مربوط به هوشمندسازی در مدارس مستقر شود، بدون اینکه به 
بقیه جوانب هوشمندسازی توجه شود؛ مشکل دیگر توانایی معلم در استفاده از این 
ابزارها است و همچنین در بعضی از مناطق مشکلات زیرساختی وجود دارد؛ حدود 
یک هزار و 100عدد از مدارس استان امکان اتصال به شبکه اینترنت و اینترانت 
را ندارند؛ بعضی مدارس مرزی و بعضی عشایر هستند. اقدام در هوشمندسازی 
مستلزم داشتن بانک های اطلاعاتی قوی است؛ سامانه ای تحت عنوان سامانه رشد 
معروف به شبکه ملی رشد وجود دارد که این سامانه تقریبا تمام نیازهای آموزشی 
و پژوهشی دانش آموزان را برطرف می کند و امکاناتی نظیر محتواهای آموزشی، 
فایل های PDF کتاب های درسی و اطلاعات مختلفی را در اختیار دانش آموز قرار 
می دهد؛ متولی این سامانه سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزش وپرورش کشور 
است. سامانه دیگری هم مربوط به استان خراسان رضوی است که درحال حاضر 
سه هزار و 727مدرسه ازطریق همین سامانه وب سایت دارند که 45درصد مدارس 
را شامل می شود؛ این سامانه امکاناتی نظیر اعلام نمرات دانش آموزان، اکانت ویژه 
والدین و معلمان را دارا است که والدین می توانند از این طریق وضعیت انضباطی 
و وضعیت آموزشی فرزند خود را مشاهده کنند؛ حتی این امکان را دارد که معلم 
شب امتحان در دسترس دانش آموزان باشد و به سؤالات آن ها پاسخ دهد. اکثر 
مدارس تیزهوشان و مدارس نیمه دولتی از تمامی امکانات سامانه هوشمند استفاده 
می کنند. سامانه ای هم تحت عنوان همگام توسط خود وزارت آموزش وپرورش 
تولید شده است که بعضی از مدارس ما از همین سامانه استفاده می کنند و تلاش 
ما این است که بعد از کامل و جامع شدن این سامانه، تمامی مدارس را به سمت 

سامانه همگام ببریم.

ویژگی های مدارس هوشمند در گفت و گو با کارشناسان بررسی شد 

انـقلاب  در مدارس هوشمند 

مانا طبسی 

برای بعضی از آدم ها انگار حریم خصوصی و حد و حدود داشتن 
خیلی سخت است. به محض اینکه با آدم جدیدی آشنا می شوند، 
مسائل خصوصی شان را یک نفس لو می دهند و برای فهمیدن 
مسائل خصوصی دیگران هم با عجله و سریع دست به کار می شوند. 
اصلا انگار چیزی به اسم حریم خصوصی برای این آدم ها معنی 

ندارد. 
آدم تو کار بعضی ها می مونه، طرف تازه روز دومه اومده تو کلاس 
ما، یه جوری رفتار می کنه انگار از اول ابتدایی با همه دوست و 
همکلاسی بوده. به قول امین، چایی نخورده پسرخاله شده. همون 
روز اول همه جیک و پوک زندگیشو رو کرد. تازه ول کن نبود، 
می خواست از کار همه هم سر دربیاره. شماره تلفن همراه می خواست 
و آدرس اینستاگرام همه رو پرسید. بعضی ها تو رودربایستی بهش 
جواب دادن، بعضی ها به قول خودشون از خونگرمیش خوش شون 
اومد و رفاقتی همه چی رو گفتن، بعضی هام مثل من بهش رو 
ندادن و سؤالاشو بی جواب گذاشتن. من یکی از این جور آدما که یه 

کله می تازن و با همه دمخور می شن خوشم نمیاد.
برای بعضی از آدم ها انگار حریم خصوصی و حد و حدود داشتن 
خیلی سخت است. به محض اینکه با آدم جدیدی آشنا می شوند، 
مسائل خصوصی شان را یک نفس لو می دهند و برای فهمیدن 
مسائل خصوصی دیگران هم با عجله و سریع دست به کار می شوند. 
اصلا انگار چیزی به اسم حریم خصوصی برای این آدم ها معنی 

ندارد. بعضی های دیگر کمی آرام تر پیش می روند و بعد از چند 
روز به قول معروف پسرخاله می شوند. این دو دسته از آدم ها معمولا 
خیلی زود در روابط شان به بن بست می رسند؛ چون با حلقه های 
صمیمیت آشنا نیستند. گفتیم حلقه های صمیمیت؛ بعضی ها به 

آن حلقه های ارتباطی هم می گویند. 
این حلقه ها مرز بین ارتباط ما با دیگران را مشخص می کند. 
عجله نکنید، برای گیج شدن خیلی زود است. یک قلم و کاغذ 
بردارید تا منظورمان را با شکل برای تان بگوییم. وسط کاغذ اسم 
خودتان را بنویسید. حالا یک دایره دور اسم تان بکشید. دور این 
دایره چند دایره دیگر بکشید تا تعدادشان به پنج یا 6تا برسد. در 
دایره اول یعنی درست دایره بعد از اسم خودتان، اسم یک یا چند 
نفر از اعضای خانواده، همکلاسی ها یا دوستان تان که بیشتر از همه 
آدم ها در دنیا با آن ها راحت هستید و خصوصی ترین مسائل تان را 
می توانید با آن ها در میان بگذارید، بنویسد. در دایره بعدی که حالا 
دومین دایره بعد از اسم شما است، اسم افرادی را بنویسید که بعد 

از گروه اول با آن ها راحتید. 
در دایره های بعد هم به ترتیب اسم کسانی  را که کمتر با آن ها 
احساس صمیمیت می کنید، بنویسید. همین طور عقب بروید تا 
به آدم هایی برسید که فقط با آن ها ارتباط اجتماعی دارید و از 
مسائل خصوصی تان حرفی به آن ها نمی زنید. این شکلی که درست 
کرده اید، می شود همان حلقه صمیمیت یا ارتباطی. شکلی که 
تکلیف ما را با آدم های دوروبرمان مشخص می کند. مرکزی ترین 
حلقه دایره مربوط به ما است و فقط خود ما در آن قرارداریم. در 

حلقه بعدی افراد درجه یک خانواده قرار می گیرند که نزدیک ترین 
و صمیمی ترین افراد در زندگی اجتماعی ما محسوب می شوند. 
حلقه بعدی شامل صمیمی ترین دوستان ما می شود. در حلقه بعد 
از آن، سایر دوستان ما قرار دارند. در حلقه بعد هم آشنایان و 
افرادی که آن ها را می شناسیم، جای می گیرند. حلقه آخر هم که 
شامل افراد غریبه است که هیچ آشنایی و شناختی روی آن ها 

نداریم. 
هرچه افراد در حلقه هایی قرار بگیرند که به مرکز دایره نزدیک تر 
است، میزان صمیمیت و اعتماد ما هم به آن ها می تواند بیشتر 
شود؛ بنابراین باید با افرادی که در حلقه هایی قرار می گیرند که از 
مرکز دایره فاصله بیشتری دارند، صمیمیت کمتری داشته باشیم 
و در روابط مان با آن ها حد و مرز دقیق تری را رعایت کنیم، چون 

شناخت و اعتمادمان نسبت به آن ها کمتر است. 
حالا تصور کنید بعضی از آدم ها همه دوروبری های شان را توی 
همان دایره اول جا می دهند. خودشان را هم به زور می خواهند در 
دایره اول حلقه دیگران جا کنند! این آدم ها همان هایی هستند که 
چایی نخورده پسرخاله می شوند و برای حریم خصوصی دیگران 
هم  ارزشی قائل نیستند. دوستی با این جور آدم ها خطرناک است. 
به هرحال هرکسی برای خودش یکسری مسائل خصوصی دارد که 
دلش نمی خواهد غریبه ها از آن مطلع شوند. دوستی با این آدم ها 
باعث می شود این مسائل خصوصی خیلی زود پخش شود. در 
هر برخوردی و وارد هر جمعی که شدید حواس تان به حریم ها و 

دایره های ارتباطی خودتان و دیگران باشد. 

برخورد با این جور آدم های به قول معروف پسرخاله خیلی سخت 
نیست. فقط کافی است در مقابل این آدم ها جوگیر نشویم و 
حواس مان به اصول و چارچوب های ارتباطی مان باشد. البته این 
روزها باوجود آمدن شبکه های مجازی قضیه بغرنج تر شده و حریم 
در  راحتی  می رود. چون  لو  راحت تر  و  بیشتر  آدم ها  خصوصی 
فضاهای مجازی و رودررو نبودن آدم ها باهم باعث شده دورادور 
باهم پسرخاله شوند. بعضی ها فکر می کنند صفحه شخصی شان 
در فضای مجازی مثل دفتر خاطرات شخصی می ماند و تمام 
علائق و هرچیزی را که باعث شادی یا ناراحتی شان شد، می توانند 
به اشتراک بگذارند. این فضاها بیشتر از ارتباطات رودررو حریم 

خصوصی آدم ها را از بین می برد. 
به لطف فضاهای مجازی این روزها سرک کشیدن آدم ها در 
زندگی خصوصی همدیگر خیلی راحت تر شده و با چندتا کلیک 
کردن و تایپ چندتا کلمه می شود به راحتی به عکس های خانوادگی 
و خاطرات خوب و بد آدم ها دست پیدا کرد. در فضای مجازی 
چهره و شخصیت افراد به صورت حقیقی و رودررو عرضه و شناخته 
نمی شود، به همین خاطر افراد آسان تر و بدون اضطراب می توانند 
وارد حریم خصوصی دیگران بشوند. افراد با اطمینان به اینکه دیده 
نمی شوند یا شخص مورد نظر هرگز متوجه نمی شود که آن ها این 
کار را کرده اند و هیچ عواقبی برای آن ها درپی ندارد، بی پروا به 
حریم دیگران می تازند. سعی کنید فریب این جور آدم های به خیال 
خودشان زرنگ را نخورید. خودتان برای حریم خصوصی تان ارزش 

قائل شوید و هرچیزی راعمومی نکنید. 

حلقه ارتباطی ما چقدر است؟ 

یک  راه درست  وحسابی برای حفظ حریم خصوصی ! 

اگر لجبازی در بین یک زن و شوهر اتفاق بیافتد به این معنی که مرد یا زن در 
زندگی متاهلی خود دچار ویژگی منفی لجبازی بشوند، چه اتفاقی می افتد؟ لجبازی 

در زندگی متاهلی بازی بسیار بسیار خطرناکی است.
لجبازی، بازی خطرناکی است که برخی از زوجین به خصوص در سال های اول 
زندگی مشترک برای نشان دادن قدرتشان به یکدیگر در پیش می گیرند. آن ها فکر 
می کنند اگر در بسیاری از موارد نظر همسر خود را تأیید کنند و مطابق میل همسر 

خود عمل کنند، دیگر باید تا آخر عمر حرف شنو و مطیع محض او باشند.
 اولین و  توصیه برای رفتار با همسر لجباز، مدارا کردن است. جر و بحث  زن و 
شوهرها و اختلاف  نظر های آن ها باعث می شود که گاهی در گفت و گو با یکدیگر 

جانب انصاف را رعایت نکنند.
 همسر خود رفتارنکنند و به تکرار رفتار اشتباه خود بپردازند، اقدامی که در نظر 
همسرشان چیزی جز لجبازی نیست. اما مسئله زمانی بغرنج تر می شود که همسران 
این دسته از افراد مهارت رفتار با لجباز ها را به خوبی بلد نباشند و حتی برای نشان 
دادن بد بودن این رفتار آگاهانه مقابله به مثل کنند و با رفتار متقابل سعی کنند 
رفتار همسرشان را اصلاح کنند غافل از اینکه این کار تنها آتش اختلافات را شعله 

ور می کند.
برخی از افراد دیگر نیز سرزنش و ملامت یا قهر و کینه توزی را در برابر همسر لجباز 
خود پیش می گیرند که هر یک از این رفتار ها، به تنهایی می تواند صمیمیت و عشق 

را از زندگی مشترک بزداید.
سوالی که برای خیلی از افراد ممکن است ایجاد شود، این است که در هنگام مواجه 

شدن با لجبازی همسر، بهترین اقدام و بهترین کار چیست؟
اولین و مهمترین توصیه برای رفتار با همسر لجباز، مدارا کردن است. جر و بحث  زن 
و شوهرها و اختلاف  نظر های آن ها باعث می شود که گاهی در گفت و گو با یکدیگر 

جانب انصاف را رعایت نکنند.
لجبازی یک خصوصیت شخصیتی است که باعث می شود افراد کارهای بچگانه 
بکنند و تصمیم  های غیر منطقی بگیرند. کمبود اعتماد به نفس، نداشتن خود باوری 

و احساس شکست باعث لجباز شدن افراد می شود.
گاهی لحن صحبت زن یا شوهرها باعث می شود که همسرشان لجبازی کند. بنابراین 
زوج ها باید در گفتار و رفتارشان دقت لازم را داشته باشند و ببینند چه عمل یا 
رفتارهایی باعث واکنش همسرشان به صورت لجبازی می شود و سعی کنند از آن 

عمل ها پرهیز کنند.
نگذارید لجبازی به عادت تبدیل شود

ذکر این نکته هم ضروری به نظر می رسد که اگر همسری بعد از چند بار لجبازی 
به نتیجه مطلوب و خواسته خود برسد، این رفتار برای او به عادت تبدیل خواهد شد؛ 
بنابراین اگر مرد یا زنی مطمئن است که به درخواست همسرش جواب مثبت خواهد 
داد بهتر است در همان ابتدا او را به خواسته اش برساند ولی اگر قرار است به هیچ 

عنوان، کاری را انجام ندهد یک »نه«
 محکم و البته منطقی به همسرش بگوید و به هیچ وجه از نظرش برنگردد. در 
خصوص لجبازی باید به یک نکته کوچک، اما بسیار پر اهمیت توجه داشته باشید 
آن هم این که گاهی اوقات همسر شما لجبازی می کند، فقط برای این که احساس 

می کند شما خود را از او برتر می دانید.
بنابراین اگر احساس کردید که لجبازی همسر شما به این دلیل است، در رفتار و 
لحن خود با همسرتان تجدید نظر کنید، طوری که او بداند شما اصلا چنین قصدی 

را ندارید.
 راهکارهایی برای از بین بردن لجبازی همسر

- در این حالت سعی کنید از لحن کلمات منفی و همراه با کنایه استفاده نکنید. زیرا 
منجر به بالا رفتن لجبازی همسرتان می شود.

- با همسرتان بحث نکنید و عصبانیتش را بیشتر نکنید. زیرا در این حالت ممکن 
است که خود شما هم به این ویژگی منفی مبتلا شوید.

- سعی کنید همسر لجبازتان را در لحظه لجبازی به آرمش دعوت کنید.
- تمرین کنید که ویژگی های مثبت همسرتان را به او یاد آوری کنید تا اعتماد به 

نفسش بالاتر برود.
- همسرتان را به دلیل انجام دادن کارهای مثبت، هر چند کارهای کوچک و کم 

اهمیت تر، تحسین کنید.
در واقع باید قبول کنیم که هیچ فرد لجباز و یک دنده ای یک شبه و بدون همراهی 
و پشتیبانی اطرافیانش اصلاح نمی شود و گاهی حتی ممکن است به خاطر نادیده 
گرفته شدن روز به روز گزنده تر رفتار کند. بهتر است اگر با فرد لجبازی ازدواج کرده ایم 
تا جایی که می توانیم همسرمان را عصبانی نکنیم و حداقل کارهایی که می دانیم او 
دوست ندارد را انجام ندهیم. همچنین به یاد داشته باشیم که محبت و مهربانی همیشه 

کارساز است و ریشه لجبازی را می خشکاند.

یک بازی خطرناک زن و شوهری!






